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8000 Polish men from the “Warrior’s of Mary Movement”                                                               

have gathered in the Bydgoszcz Basilica.
 

 



 

 

 
 

 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
Kraków - ulicami miasta przeszedł kolejny Męski Różaniec.    
 
 

To już dwa lata jak w Krakowie trwa nieprzerwanie męska modlitwa 
wynagradzająca Maryi za zniewagi i bluźnierstwa jakich doznaje Ona 
zwłaszcza na polskiej ziemi. Matka Boska prosiła o nią w 1917 roku w 
trakcie objawień w Fatimie. W I Sobotę miesiąca mężczyźni Krakowa 
spotykają się by spełnić prośbę Matki, modlić się, ale też wzrastać 
duchowo, pogłębiać swą wiarę i miłość do bliźnich. 

Wydawałoby się, że nie jest to typowa dla mężczyzn forma walki, zmiany świata, ratowania 
grzeszników. Nic bardziej mylnego. Nasi przodkowie stając do walki zawsze zwracali się do Boga, 
wzywali Matkę Bożą pod Grunwaldem, Częstochową, Chocimiem czy Wiedniem. Również W 
1920 roku Maryja nie zostawiła swoich czcicieli samych wobec bolszewickiej nawały.  

Głęboka wiara daje tą pewność, że Bóg wysłuchuje naszych modlitw, daje siłę i wytrwanie. Jest 
też warunek , który trzeba spełnić - pokora przed Bogiem, co nie jest łatwe dla wielu. Niektórzy, 
musieli w życiu wiele przejść by dziś się tu znaleźć. Czasami są to przejmujące świadectwa 
żołnierza sił specjalnych, ojca, który stracił dziecko, kombatanta, który opowiadał jak różaniec 
pomógł mu przeżyć komunistyczne więzienie.  

Zapraszamy Panów, także tych najmłodszych w Pierwszą Sobotę o godz.9.00 do kościoła św. 
Barbary przy Placu Mariackim. Nie zginie Polska, póki ma takich obrońców! AVE MARYJA! 
https://www.fronda.pl/a/krakow-wierny-maryi-ulicami-miasta-przeszedl-kolejny-meski-rozaniec-fotorelacja,162553.html

 

Czytaj poprzednie Wiadomości 

Tutaj - http://rabka.swmm.eu/test1.php 

07.06.21, 13:51 
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https://www.fronda.pl/a/krakow-wierny-maryi-ulicami-miasta-przeszedl-kolejny-meski-rozaniec-fotorelacja,162553.html
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6 LUTEGO 2023 
 
 

Rośnie armia czcicieli Matki Bożej. Męski 
Różaniec na placach i ulicach miast Polski 
i… Chorwacji 
 

 
 
https://pch24.pl/rosnie-armia-czcicieli-matki-bozej-meski-rozaniec-na-placach-i-ulicach-miast-polski-i-chorwacji/ 
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Męskość to wyzwanie 

Męskość to wyzwanie, które stoi przed każdym facetem. To droga prowadząca przez całe życie 
i zmierzająca do realizacji własnej męskiej tożsamości, a w ostatecznej perspektywie – prowadząca do 
świętości. Jest to codzienne trenowanie siebie i swojej woli, by stawać się mężczyzną niezależnie od 
okoliczności, by ustąpić miejsca kobiecie mimo własnego zmęczenia, by stanąć w obronie, choćby prościej 
było się oddalić. Męskość wiąże się mocno z odpowiedzialnością. O tej drugiej często powtarza się 
młodzieży, gdy mówi się o dorosłości. Bycie dorosłym to bycie odpowiedzialnym, a nie robienie tego, co się 
chce. Do odpowiedzialności przekonuje się człowiek długo i żmudnie, ponieważ naturalnie przyjemniej 
byłoby jej często uniknąć. Jednak bycie dorosłym człowiekiem, bycie prawdziwym mężczyzną wymaga 
odpowiedzialności za siebie, swoje czyny i ich skutki. To jednak tylko połowa sukcesu. Chcesz być męski? 
Weź odpowiedzialność za swoje czyny. Chcesz być bardziej męski? Weź odpowiedzialność za innych. 

Odpowiedzialność 

Do odpowiedzialności za innych dojrzewa się jeszcze dłużej niż do odpowiedzialności za siebie. Ale to, czy 
staniesz się w ciągu życia prawdziwym mężczyzną, ma znaczenie nie tylko dla ciebie. To nie jest konkurs 
zindywidualizowany, lecz działanie w zwartej grupie społeczeństwa, w której ma się swoje miejsce i swoje 
zadania. Ludzie wokół ciebie są powierzeni twojej męskości. Wszyscy. Zarówno bliscy, jak i ci, których po 
prostu się mija. Poprzez swoje zachowanie można stawać się wzorem mężczyzny lub jego zaprzeczeniem. I 
nie chodzi tu tylko o ustępowanie miejsca czy otwieranie drzwi. To odpowiedzialność, której źródła sięgają 
początków ludzkości, gdy to mężczyzna był tym, który dbał i chronił. Nie tylko siebie, ale wszystkich wokół. 
Postawienie domu, zapewnienie materialnego bytu, ochrona przed zagrożeniami to zadania mężczyzny. I 
nie są one bagatelne, ponieważ to przykład z życia pomoże ukształtować kolejne pokolenia facetów, którzy 
będą stawać się mężczyznami. 

Nie brakuje wzorców 

Na szczęście nie brakuje wzorów mężczyzn, którzy wzięli odpowiedzialność za innych (i to w ekstremalny 

sposób), a obecnie są czczeni jako mężczyźni święci. Takim facetem był św. Mikołaj, który widząc 

potrzebujących wokół siebie, zrobił wszystko, by podzielić się z nimi tym, co sam miał. Zwykle prościej jest 

odwrócić głowę od proszących o pomoc. Św. Damian z Moloka i dobrowolnie pojechał do kolonii 

trędowatych, by służyć im całym swoim życiem i nie zważał na możliwość zarażenia się trądem, co też 
ostatecznie się stało. Zwykle jak ktoś się zbiera do pomocy, to najlepiej w taki sposób, by jak najmniej się 

narazić i czasem nie ubrudzić mankietów. Św. Maksymilian Kolbe poszedł umrzeć za drugiego 

człowieka, chociaż sam też miał wiele powodów, dla których mógł uznać, że koniecznie musi przeżyć.                         
To byli prawdziwi mężczyźni, którzy wzięli odpowiedzialność za innych ludzi, tych wokół siebie...   A co ze 

św. Józefem? Który facet tak zaufałby Bogu i swojej ukochanej, że jest w stanie błogosławionym z 

mocy Ducha Świętego? A jednak św. Józef zaufał i wziął ich pod swoją obronę. 

Świat liczy na twoją męskość 

Bycie mężczyzną to zakasanie rękawów i praca dla innych. Prawdziwy mężczyzna bierze odpowiedzialność 
nie tylko za siebie, ale czuje się odpowiedzialny za tych, którzy są wokół niego. Wymaga to poświęcenia i 
często może być ekstremalne i trudne. Może być konieczne wyrzeczenie się swoich celów i ambicji po to, by 
otoczyć troską bliźniego na swojej drodze. Świat potrzebuje dzisiaj takich mężczyzn, którzy są 
odpowiedzialni; którzy staną wobec wyzwań i problemów, by je pokonać, a nie uciekną przed nimi i zamkną 
się w sobie. Odpowiedzialność za kogoś to może być dobry pomysł na adwentowe postanowienie. I to 
najlepiej dla osoby, która jest blisko, a która potrzebuje pomocy. Ona liczy na twoją męskość.  
https://pl.aleteia.org/2019/12/09/meskosc-i-odpowiedzialnosc-jakich-mezczyzn-potrzebuje-dzisiaj-swiat/

 

https://pl.aleteia.org/2019/12/09/meskosc-i-odpowiedzialnosc-jakich-mezczyzn-potrzebuje-dzisiaj-swiat/
https://pl.aleteia.org/2019/12/09/meskosc-i-odpowiedzialnosc-jakich-mezczyzn-potrzebuje-dzisiaj-swiat/


 
 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

Homoseksualizm:  https://youtu.be/bEdvItaf3zM

 

                                                                                                                                                                                                                                                                                                                
    

 

Stefan kard. Wyszyński (1901 - 1981) 

https://youtu.be/bEdvItaf3zM
https://youtu.be/bEdvItaf3zM


https://pch24.pl/lodowate-wichry-homoherezji-ksiega-gomory-
fragment-wstepu-ks-prof-skrzypczaka/ 

(John Martin / The Destruction Of Sodom And Gomorrah / commons.wikimedia.org / Pulic Domain) 

W naszych czasach dobrze jest sięgnąć po to szczególne dziełko [„Księga Gomory – Święty Piotr Damiani, 

Doktor Kościoła” – red.]. Może posłużyć jako miernik i współrzędna w walce z chorobami toczącymi naszą 

czcigodną, sędziwą matkę Kościół. Ma on też problem z homoherezją, czyli w otwartej sprzeczności z 

nauczaniem Kościoła, wyrażonym w Piśmie Świętym, w Katechizmie oraz w aktualnych dokumentach 

Magisterium. Te same środowiska, które dawniej angażowały się w zwalczanie encykliki Pawła VI Humanae 

vitae, wypowiadając posłuszeństwo nauczaniu kościelnemu i wystawiając na szwank autorytet Następcy 

Świętego Piotra w imię obrony prawa do antykoncepcji, dziś zwierają szyki w sprawie zniesienia celibatu, 

wprowadzenia kapłaństwa dla kobiet, komunii świętej dla rozwodników oraz zalegalizowania w prawie 

kościelnym par gejowskich. Tymczasem jeśli Kościół zgodzi się na homoseksualizm, zniszczy nie tylko swą 

wiarygodność, ale i całą antropologię dotyczącą rodziny. Świat nienawidzi Kościoła za stanowisko w sprawie 

seksualności. W tej chwili oczekuje się, by chrześcijanie okazali się silną kontrkulturą”. 

 

 

 
 

https://www.religijna.pl/ksiega-gomory-sw-piotr-damiani 

https://sklep.gadowskiksiegarnia.pl/Ksiega-Gomory-Swiety-Piotr-
Damiani-Doktor-Kosciola-p830 

https://www.tradycja-
katolicka.pl/s,652,ksiega_gomory_%E2%80%93_swiety_piotr_da

miani_doktor_kosciola.html 
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https://youtu.be/JpLqfhRqh_g 
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Czytaj także: Alkoholizm, Fonoholizm, Narcyzm, Pornografia w:                                     

https://parafia-rabka.swmm.eu/tematy/Alkoholizm_Pornografia_Narkotyki.pdf 

 

https://youtu.be/JpLqfhRqh_g
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Chłopak, narzeczony - co powinno go 
cechować, by był dobrym mężem i ojcem? 

Stawiam na pierwszym miejscu religijność. Szczera i głęboka religijność będzie u każdego 
chłopaka fundamentem dosłownie pełni życia. Wszystkie korzystne cechy zewnętrzne, łącznie z 
majętnością i stanowiskiem, same nie wystarczą - dzięki nim można osiągnąć pozornie i tylko 
przejściowo szczęśliwe życie, dopóki nie przyjdą życiowe trudności i nie pojawią się rozdźwięki. 
Nawet w najlepszym małżeństwie może się coś psuć, czasem niekiedy po latach pokoju, zgody i 
sielanki. Bez religijnego podkładu, sama naturalna dobroć nie daje gwarancji stałej 
jednomyślności, natura ludzka jest bowiem zmienna, ulega nastrojom i różnym wpływom, 
podnietom, w takim małżeństwie będzie brakować czegoś istotnego. Podobnie będzie z nim jak ze 
sztuczną różą - do złudzenia przypomina różę żywą, brakuje jej jednak życia i zapachu. Ojciec i 
mąż w domu ma najwyższy autorytet, można powiedzieć reprezentuje Boga Ojca i jest Jego 
ambasadorem. Religijność mężczyzny pogłębia i utrwala ten autorytet u członków rodziny i 
poniekąd zobowiązuje go do ciągłej pracy nad sobą, by się odpowiednio prowadził i unikał 
wszystkiego, co by go poniżało w oczach najbliższych, zwłaszcza ulegania nałogom; będzie go 
chronić przed moralnym rozluźnieniem. Jego religijność, dalej, będzie przykładem i pierwszą 
szkołą wychowania potomstwa. Religijność jest rękojmą trwałości małżeńskiej. Jeśli ktoś dochowa 
wierności Panu Bogu - dochowa jej i człowikowi, a jeśli nie dochowa wierności Panu Bogu, jest 
duża obawa, że i człowiekowi nie dochowa wierności. Mąż szczerze religijny nie zażąda nigdy w 
chwilach trudnych czy w chwilach kaprysu czegoś, przed czym wzdryga się sumienie żony; mam 
na myśli szanowanie życia poczętego i współżycie według Bożych i naturalnych zasad, bez 
jakichkolwiek grzesznych nadużyć w tej dziedzinie. Religijna żona i dzieci będą zawsze odczuwać 
cichy, wewnętrzny lęk i obawę o los męża i ojca po jego śmierci, gdyby był ateistą lub religijnie 
chłodnym; przecież skądinąd go kochają i nie chcieliby kiedyś rozłączyć się z nim na wieki. 
Religijność, zwłaszcza ojca, pogłębia wewnętrzną spójnię rodziny i tajemniczo duchowo ją 
ubogaca. Jest oczywiście źródłem charakteru, który stanowi o prawdziwej wielkości człowieka w 
codziennym życiu, zwłaszcza u ojca i męża. 

Poczucie odpowiedzialności powinno iść na drugim miejscu u kandydata na męża i ojca. Ma to być 
człowiek poważny, a nie lekkomyślny, człowiek zasad, by ci, co mu zaufają i powierzą się, co złożą 
swe losy i szczęście w jego ręce, od którego w dużej mierze będzie zależeć i wieczne zbawienie, 
nie zawiedli się, nie poczuli rozczarowania, nie musieli nieraz "gorzko zapłakać..." Właśnie to 
poczucie odpowiedzialności, poważnego traktowania człowieka, zwłaszcza istot najbliższych, 
organicznie wyrasta z religijności i będzie pierwszym przejawem realnej miłości. 
Miłość więc świadczona życiem, dokumentowana postępowaniem, potwierdzana gotowością 
ponoszenia ofiar, a przy tym wyrażana na zewnątrz miłym odnoszeniem się do siebie, w 
połączeniu z uczuciem i naturalnym pociągiem ku sobie, powinna od początku narze- czenstwa 
cechować każdego młodzieńca. Ona właśnie będzie motorem napędowym każdej pozytywnej 
sytuacji i całego życia w małżeństwie i rodzinie, i tylko ona przejdzie do wieczności. 
Trzeźwość to dalsza cecha dobrego kandydata na głowę rodziny. Ta cecha istotowo wynika z 
poprzednich zalet - religijności, poczucia odpowiedzialności i miłości. Pijaństwa i trzeźwości nie 
można rozpatrywać samych w sobie w oderwaniu od tamtych cnót. Gdy te cnoty będą 
praktykowane, nie będzie na pewno i nałogu pijaństwa, a gdy ich będzie brak, dość często 
zabraknie i trzeźwości. Jest dużym błędem naciskać na trzeźwość i zwalczać pijaństwo samo w 
sobie z pominięciem religijności, miłości i życiowej odpowiedzialności. To są konieczne układy 
sprzężone i dlatego wybrałem taką kolejność. Mąż szczerze religijny i kochający zawsze wybierze 
najpierw dobro rodziny, za którą odpowiada, i nie postawi wyżej od niej własnej zachcianki-
nałogu, z wyższych motywacji, w swym sumieniu i postępowaniu. Zastrzegam się, nie chodzi o 
całkowitą abstynencję, choć ją gorąco wszystkim zalecam, lecz o trzeźwość, czyli wewnętrzną 
wolność i niezależność, bez patologicznego stanu uzależnienia, przy pełnej samokontroli i 



całkowitym panowaniu nad sobą. Partnerstwoi służebność, bez dominacji, czyli panowania. Nie jak 
w kulturach Wschodu, w islamie, gdzie mąż - ojciec jest panem życia i śmierci członków rodziny, 
ale jak u Pana Jezusa, który "nie przyszedł, aby Mu służono, lecz aby służyć i dać swoje życie na 
okup za wielu" (Mt 20, 28), i który powiedział: "Kto by między wami chciał stać się wielkim, niech 
będzie waszym sługą" (Mt 20, 26). Tym bardziej więc mąż i ojciec ma być takim wielkim posługującym 
Panem Jezusem dla ludu swej rodziny, której poświęca swoje życie. Im więcej tej ofiary życia i 
poświęcenia, a mniej jednostronnej "przewagi", tym doskonalszy mąż i lepszy tatuś, choć powinien 
on też budzić przy tym wszystkim jakiś naturalny, nie wymuszony respekt u całej rodziny, w tym 
dobrym znaczeniu. 
Z tym się ściśle łączy taktowność wobec kobiety, szlachetność i kultura. Gdy jakiś chłopiec dzisiaj 
kocha swą matkę, w pełni ją szanuje, umie za siostry wiele zrobić w domu, wyręczyć je w szeregu 
spraw - taki dopiero rokuje nadzieję, że i żonę poszanuje. A jak na to zapatrują się dziewczęta? 
Przytoczę wypowiedź jednej z nich: "Nie tyran, podkreślający stale swą wyższość, ani człowiek 
brutalny, ale mający wyrozumienie, współczucie, wybaczający, delikatny, miły, sympatyczny, 
mający serce i patrzący w serce, wzbudzający zaufanie, o takim marzę". Tu chciałem bardzo, ale 
to bardzo mocno podkreślić kulturę słowa! Tyle przekleństw, tyle wulgaryzmów "zdobyło" prawo 
obywatelstwa w naszej mowie, że już dziwi w swobodnej, towarzyskiej rozmowie czysty język 
polski bez tych wtrętów. Do czegośmy obecnie doszli! Coraz więcej się ich słyszy w spektaklach 
TV, tak są ustawiane przez reżyserów. Czy "NIE" ma kształtować "tonację" naszej mowy?! Ogólna 
orientacja i przegląd całokształtu sytuacji życiowych. On ma w tych sprawach być "autorytetem", 
on ma być "pierwszym", zwłaszcza dla dzieci, często też i dla żony, stąd konieczność szerokiego 
tkwienia w życiu na bieżąco. Szczególnie młody mężczyzna powinien posiadać szereg praktycznych 
umiejętności i sprawności, zwłaszcza technicznych, nawet sportowych, znać się na sprawach 
administracyjnych i urzędowych. To jest bardzo potrzebne. 
Ma być pracowitym a nie leniuchem i obibokiem, spychającym wszystkie zajęcia na innych. Nie 
wymądrzalskim krytykaritem wszystkich i wszystkiego, bardzo wymownym, możebnym i 
aktywnym, ale tylko w dyskusjach, lecz nie w pracy i w działaniu; nie "świętym arabem", który 
raczy tylko wypoczywać w cieniu swego namiotu, a kilka żon ustawicznie się krząta wokół niego i 
obejścia - bo u nas Bóg inaczej każe. 
Na koniec ma go cechować wierność w narzeczeństwie... Raz dokonany wybór serca ma rozwijać, 
utrwalać, traktować najpoważniej i zasadniczo, wiele rozważać, analizować i modlić się o światło 
Boże teraz i trwać w tej jedynej znajomości, bo druga strona rewanżuje się uczuciem, wierzy mu, 
cieszy się, żywi nadzieję przyszłości, ufa i traktuje poważnie. Nie wolno równocześnie "kręcić" z 
kilkoma dziewczętami, nie wolno, niby poważnie, "zawracać głowy" kilku partnerkom naraz, bo to 
jest nieuczciwe i głupie, jest grzechem! Bo ty byś nie chciał być tak traktowany i miałbyś słusznie 
wielki żal, byłoby ci bardzo przykro, gdybyś kiedy odkrył podobną prawdę. 
Gdybyś jednak po namyśle doszedł do wniosku, że ta "partia nie jest dla ciebie", zagraj wówczas 
w "otwarte karty" i jasno, zawczasu oświadcz, że się rozchodzicie; zwróćcie sobie wówczas 
pamiątki czy upominki i bez żalu się rozejdźcie. Chyba że wspólną decyzją postanowicie, z 
motywacji sobie wiadomych, zatrzymać nadal te pamiątki przy sobie. To będzie uczciwe! Tylko 
tak, a nie inaczej. Wierność narzeczeńska jest podstawą wierności małżeńskiej i odwrotnie... 
Gorzej, gdy tą "pamiątką", której wymienić się już nie da, okaże się ciąża twej dziewczyny, a ty 
chciałbyś wtedy właśnie "uczciwie", zawczasu odejść. Pomalutku! Nie takie to proste! Problem 
przekracza rama tego tematu i wymaga osobnego opracowania. W trudniejszej życiowo sytuacji 
jest wtedy na pewno zawsze dziewczyna. 
To tylko niektóre wyszczególnienia dobrych cech narzeczonego, bynajmniej nie wszystkie. Każda 
dziewczyna marzy o idealnym kandydacie na męża dla swojej rodziny. Idealnych chłopców (jak i 
dziewcząt) nie ma. Są tylko chodzący, zwyczajni ludzie, którzy powinni czuwać nad sobą, na 
lepszych się zmieniać i nie uważać się za ideały. Życie wspólne wymagać będzie ciągłych ustępstw 
i przy obopólnej dobrej wolnej woli i wsparciu Bożej Łaski, nieideały mogą stanowić udaną, 
rozumiejącą się rodzinę, z której będą zadowoleni, a o to przecież głównie chodzi.  
https://adonai.pl/narzeczenstwo/?id=68
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Benedykt XVI: Homomałżeństwa i aborcja to 
znak duchowej siły Antychrysta 

"Homoseksualne małżeństwa i aborcja na świecie to znak duchowej siły Antychrysta" - to słowa 
papieża seniora Benedykta XVI przytoczone w jego biografii autorstwa Petera Seewalda, która 
jutro ma ukazać się w Niemczech. Włoski dziennik "La Repubblica" wypowiedź określił mianem 
"powrotu Ratizngera". O "powrocie" mówiono już na początku 2020 r., gdy ukazać się miała 
książka kard. Roberta Saraha, w której emerytowany papież zamieścił wyrazistą opinię dot. 

celibatu kapłanów. 

Michał Dzierżak | Niezalezna.PL 

 
Benedykt XVI 

fot. Krzysztof Sitkowski/Gazeta Polska 

Papież miał powiedzieć, że "homoseksualne małżeństwa i aborcja 
na świecie to znak duchowej siły Antychrysta". 

W rozmowie z dziennikarzem zaznaczył, że "sto lat temu każdy 
uznałby za absurd rozmowę o małżeństwie homoseksualnym". 
Dodał, że dziś ten, kto się temu sprzeciwia jest ekskomunikowany ze 
społeczeństwa, i odnosi się również do "aborcji i tworzenia istot ludzkich 
w laboratorium". 

- Dzisiaj ten, kto mu się sprzeciwia jest ekskomunikowany ze 
społeczeństwa - stwierdził Benedykt XVI. 
- Współczesne społeczeństwo jest w trakcie formułowania 
antychrześcijańskiego credo, a jeśli ktoś się mu sprzeciwia, jest karany 
przez społeczeństwo ekskomuniką 

- oświadczył Benedykt XVI.   https://niezalezna.pl/327327-benedykt-xvi-homomalzenstwa-i-aborcja-to-znak-duchowej-sily-antychrysta  

 
 

 

 

 

 

https://niezalezna.pl/autor/michal-dzierzak
https://niezalezna.pl/327327-benedykt-xvi-homomalzenstwa-i-aborcja-to-znak-duchowej-sily-antychrysta


   

 

List kobiety do mężczyzny 

Od wieków uważasz, że, wszystko, co robisz dla mnie, służy rzekomo mojemu dobru, 
chciałabym jednak, żebyś nieco zrewidował swoje poglądy, nawet za cenę utraty dobrego 
samopoczucia. 

Wielowiekowa tradycja, utrwalona w społeczeństwie rządzonym przez ciebie, jasno 
wyznaczyła nasze funkcje: tobie wolno wszystko, a mnie - prawie nic. W dawnych wiekach 
nie mogłam uczestniczyć w poważnych rozmowach (zawsze uważałeś, że moja inteligencja 
nie przewyższa poziomu z dowcipów o blondynkach i nic nie zrozumiem z twoich męskich 
dyskusji) ani w ucztach (Etruskowie, którzy byli wyjątkami, budzili oburzenie u poważnych 
Rzymian). Nie mogłam nawet samotnie wyjść z domu, gdyż uznano by to za nie 
przyzwoitość, a gdy już pojawiłam się poza domem, w wielu kulturach musiałam zakrywać 
włosy czy twarz by nie wystawiać na próbę twojej rzekomo bardzo silnej woli. Jeśli ja 

 

 

 



zdradziłam ciebie, byłam karana nawet śmiercią, lecz jeśli to ty dopuściłeś się zdrady, 
przymykano oko: no cóż� zdarza się... to oczywiście jej wina, mogła go nie kusić. Czyżby 
Stwórca zapomniał obdarzyć cię wolną wolą i umiejętnością mówienia "nie"?! 
Ale powiesz, że na szczęście czasy się zmieniły... na szczęście dla ciebie, rzecz jasna! 
Dawniej kobieta, nawet jeśli chciała, nie mogła robić kariery zawodowej, gdyż cała troska 
o utrzymanie rodziny spoczywała na twoich barkach, podczas gdy ona miała dbać o dom i 
dzieci. Niestety, w moim obozie pojawiły się głosy, Iż to jawna niesprawiedliwość, a ty 
natychmiast głośno przyklasnąłeś tym światłym poglądom, Teraz wreszcie jestem wolna: 
śniadanie. - naczynia - dzieci do szkoły - bieg do pracy - praca - zebranie u szefa - bieg do 
domu - po drodze zakupy - obiad - naczynia - pranie - sprzątanie - cerowanie - kolacja - 
naczynia - pomoc dzieciom w odrobieniu zadania - przygotowanie druków do pracy na 
jutro - sen - śniadanie Itd. Och, wreszcie mam to, o czym marzyły moje poprzedniczki 
mogę się rozwijać, jestem swobodna I niezależna! ty wracasz spokojnie po ośmiu 

godzinach pracy, oczekując, że podsunę cl pod nos ciepły obiad, a potem będziesz mógł 
oglądać mecz, bo przecież jesteś zmęczony. Ach, jeszcze jedno: mam prawo wyborcze, nie 
tylko czynne, ale i bierne! Jeśli zostanę wybrana, do powyższej listy należy jeszcze dopisać 
wyjazdy - zjazdy - zebrania - posiedzenia. Czy dziwisz się jeszcze, że najważniejsze miejsca 
u władzy zajmują zawsze osoby z twojego obozu (wyjątek potwierdza regułę)? 
Byt nawet taki kraj (a może są jeszcze takie kraje, o których nie wiem?), gdzie uznano, że 
kobieta do szczęścia potrzebuje możliwości pracy we wszelkich zawodach, jakie wykonują 
mężczyźni. Muskularne kołchoźnice kierowały traktorami, rękoma jakże innymi od 
wypielęgnowanych rąk towarzyszy pierwszych sekretarzy! Kobieta - murarz i jej mąż - 
baletmistrz... sam przyznasz, że chyba coś nam się pomieszało... 
Zauważyłeś zapewne, że pewne zawody zdominowały kobiety: nauczyciel, lekarz... Czy 
wiesz, jak niektórzy psychologowie tłumacza tę feminizację? Twierdzą, że są to zawody 
wymagające wielkiej odporności psychicznej, a pod tym względem - wybacz! - biję cię na 
głowę! Laborantki, cucące mężczyzn omdlałych podczas krwawej jatki pobierania krwi do 
analiz, nie mogą zrozumieć, jak przodkowie tych bohaterów przelewali krew za ojczyznę! 
Może lepiej ja pójdę do wojska? Już widać takie tendencje! Tylko kto zajmie się dziećmi? 
Kto ugotuje obiad? Może spróbujesz? Podobno to ty jesteś najlepszym kucharzem! 
Światłe osoby z mojego obozu wpadły na genialny pomysł, jak uwolnić mnie od części 
trudów codziennego życia. Stwierdziły - mówiąc brutalnie - że "mam prawo do swojego 
brzucha" czyli mam prawo decydować o życiu lub śmierci maleństwa, które w sobie noszę. 

Czy spodziewałeś się kiedyś takiego prezentu? Hulaj dusza, wystarczy trochę pieniędzy, by 
uwolnić się od wszelkiej odpowiedzialności za poczęte życie i zapomnieć o wszystkim. Ty 
zapomnisz, ale ja nie będę mogła do końca życia uwolnić się od koszmarnych snów i 
dręczącego poczucia winy, Ty masz czyste ręce..., jak umyte ręce Piłata. Wiesz, coraz 
częściej dochodzę do wniosku, że gdy mówi się wszędzie, że ja czegoś potrzebuję, to 
znaczy, że dla ciebie byłoby wygodniej, gdybym to miała. Aha, ostatnio pojawiły się głosy, 
że powinnam mieć możliwość przyjęcia święceń kapłańskich. Powiedz mi tak szczerze, na 
ucho: co ty na tym zyskasz? Pozdrawiam cię. 

Kobieta 

Kwartalnik Katolicki 
ESPE, nr 57                                                 https://adonai.pl/milosc/?id=240 
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Syndrom poaborcyjny ojców to rzeczywistość, co do 
której panuje zmowa milczenia. Debata aborcyjna ogranicza się zwykle 

do kobiet, tymczasem warto pamiętać, iż zabicie dziecka poczętego ślad pozostawia nie tylko w kobiecym 
ciele i kobiecej psychice, lecz również w psychice ojca, co oznacza, iż tzw. syndrom poaborcyjny w równym 
stopniu dotyka kobiety, jak i mężczyzn. Faktem jest, że w wielu przypadkach to ojciec dziecka domaga się 
jego zabicia, jednakże nie stanowi to żadnej reguły. Zresztą, jeżeli już dochodzi do tragedii aborcji, to każda 
sytuacja jest indywidualna, w grę wchodzą różne czynniki, jak i różny jest stopień winy obydwojga 
rodziców, co bynajmniej nie oznacza, że którekolwiek z nich zostanie dotknięte mniej lub bardziej – aborcja 
zawsze zostawia bolesny ślad na obojgu, tyle że nie zawsze są w stanie, bądź chcą to sobie uświadomić. 
Mężczyźni, których żony czy partnerki zdecydowały się na zabicie dziecka wbrew ich woli, mają często 

złamane serca. Są bezsilni wobec woli matki maleństwa, która uwzięła się, żeby je zabić. Co bowiem może 

zrobić ojciec w takiej sytuacji? Błagać i prosić, aby się opamiętała i pozwoliła dziecku żyć, jednakże z punktu 

widzenia prawa niewiele ma do powiedzenia, ponieważ to decyzją matki, a nie jego, dokonuje się aborcji. 

Dla tych mężczyzn, świadomych rzeczywistego wymiaru aborcji to niekiedy ciężar nie do udźwignięcia. 

Jeden z takich ojców napisał świadectwo, które za pośrednictwem mediów obiegło świat, a w którym 

stwierdza, że nie jest w stanie znieść ogromu bólu, z którym musi z dnia na dzień żyć, mając cały czas 

świadomość, że jego żona zdecydowała się na zabicie dwójki poczętych przez nich dzieci. 

 

Przeklęte in vitro 
Otóż ten zrozpaczony teraz ojciec i jego żona borykali się z problemem bezpłodności i zwrócili się o pomoc 

do kliniki świadczącej usługi sztucznego zapłodnienia, aby pomogła im ziścić ich wielkie marzenie o 

dzieciach. W wyniku procedury in vitro urodziło się jedno dziecko. Spróbowali zatem po raz kolejny, 

pragnąc w ten sposób mieć kolejne dzieci. Do ciała matki zaimplantowano trzy zarodki i – jak to się często 

zdarza – wszystkie trzy przetrwały. Jego żona była zatem w ciąży z trojaczkami. Problem polegał na tym, że 

ona nie chciała ani trojaczków, ani bliźniaków a jedynie jedno dziecko i domagała się zabicia albo dwóch 

pozostałych, albo wszystkich trzech. 

Przed rozpoczęciem procedury [aborcji – przyp. red.] moja żona wylewała potoki łez; w kółko pytała 

lekarzy, czy dzieci będą czuły ból i została zapewniona, że nie będą one niczego czuły [sic!]. Zapytałem 

raz jeszcze, czy moja żona jest pewna, że chce to zrobić, bo tego nie da się odwrócić, jednakże jej łzy i jej 

unikanie patrzenia na monitor, na którym widać było dzieci, jej rozmyślne zabranianie mi patrzenia na 

ten monitor, powiedziały mi całą prawdę: ona świetnie wiedziała, podobnie jak i ja, że to, co robi jest 

złe. Chciałem nalegać, aby patrzyła, ale sądzę, że jej umysł – już złamany wieścią o trojaczkach – 

straciłby panowanie nad sobą na widok tego, co zobaczyłaby na tym ekranie. A żeby ocalić chociaż 

jedno dziecko, dla jego dobra, potrzebowałem, żeby moja żona zachowała zdrowe zmysły. 

Każde z dzieci cofało się jak tylko igła wchodziła do worka owodniowego, starało się ją odepchnąć. Nie 

wkuli się w łożysko, ale bezpośrednio w klatkę piersiową każdego z dzieci. Każde z nich gięło się jak 

tylko igła wchodziła w ciało. Widziałem jak przestaje bić serce – moje też wówczas prawie przestało. 

Serce drugiego dziecka walczyło, ale po dziesięciu minutach kiedy raz jeszcze zobaczyli, już ucichło. 

Lekarze mieli czelność nazywać chlorek potasu, substancję chemiczną, która prowadzi do zatrzymania 

serca dziecka, „lekarstwem”. Chciałem zapytać, z czego starają się nim wyleczyć – z życia? Jednakże 

żadne słowa nie są w stanie opisać tego, co wtedy się ze mną działo. Nie potrafiłem wymówić nawet 

słowa. Wiem, że czuły ból. Wiem, że czuły panikę. 

 I wiem, że było to morderstwo. 



Zrozpaczony ojciec mówi teraz o „emocjonalnej bliźnie” z powodu śmierci swoich 

nienarodzonych dzieci, która będzie go bolała do końca jego życia, gdyż zdaje sobie 

sprawę z tego, iż tych dwóch uśmiechów nie zobaczy nigdy. Mówi, że codziennie modli się 

o przebaczenie mimo że nie miał żadnych szans na to, aby je uratować. Zrozpaczony tak 

opisuje rzeczywistość, która stała się jego udziałem: 

Niech nikt was nie nabiera. To wcale nie jest dla dziecka bezbolesne, a każdy, kto twierdzi inaczej, jest 

kłamcą. Aborcja nie jest wycięciem nieukształtowanego zlepku komórek, ale zwykłym dzieciobójstwem. 

Ożywiliśmy praktykę poświęcania dzieci nowym bożkom przygodnego seksu czy przekonań. 

Racjonalizujemy rzeczywistość morderstwa poprzez przerabianie naszej perspektywy patrzenia na 

poczęte żcie przez takie eufemizmy jak „fetus” czy opisy „zlepku komórek”... dokładnie tak samo jak 

naziści przekonywali siebie samych, że ludzie, krzyczący, kiedy do nich strzelali, czy gazowali ich w 

komorach gazowych byli „untermenchen”, podludźmi i tym samym we własnych oczach zmazywali z 

siebie odium winy. 

Przypadek tego ojca, którego historię przytacza m.in. portal LifeSiteNews nie jest odosobniony. Aborcja 

bardzo często idzie w parze z in vitro i zamiast upragnionego dziecka rodzice kończą ze świadomością 

ogromu wyrządzonego zła. To w najlepszym przypadku, jako że świadczy, iż rodzice zabitego dziecka jednak 

mają jakiekolwiek ludzkie odruchy... A w najgorszym...? Przedmiotowe podejście do dziecka jako do 

sposobu na zaspokojenie własnych zachcianek, brak żalu za wyrządzone zło i kolejne próby, aż do skutku, 

„zrobienia sobie” doskonałego dziecka. 

O syndromie poaborcyjnym związanym z procedurą in vitro, w tym także procedurą zamrażania 

zarodków, nie usłyszycie nigdzie, bo to psułoby fałszywy wizerunek klinik in vitro kreujących się na 

zbawicieli bezdzietnych rodzin, a w rzeczywistości przynoszących jedynie odarcie z intymności, 

upodlenie, ból i wyrzuty sumienia. 

W całej tej procedurze dzieci są pozbawione człowieczeństwa, natomiast rodzice poddawani manipulacji, 

której być może nie dostrzegają, ale wyczuwają sercem. Gehenna opisanego wyżej ojca dowodzi, że 

aborcja nie jest „niewinnym zabiegiem”, jak usiłują przekonywać jej zwolennicy, ale potwornym mordem 

dokonywanym na najbardziej niewinnych istotach. Warto zauważyć, że nawet jego żona, która nalegała na 

„selektywną aborcję” nie mogła zmusić się do tego, aby obserwować zabijanie dzieci na monitorze. Płakała, 

kiedy pytała, czy będą czuły ból. Zdawała sobie sprawę z ich człowieczeństwa, jednak nie chciała się z tą 

świadomością zmierzyć. Zapewne któregoś dnia, kiedy nie będzie już w stanie negować rzeczywistości, bez 

wątpienia będzie cierpiała dokładnie tak samo, jak teraz jej mąż. 

Pozostaje jeszcze kwestia żyjących dzieci, które wcześniej czy później, w tych, bądź innych okolicznościach, 

ale dowiedzą się prawdy. Co wówczas? Jak im wytłumaczyć, że mamusia zabiła ich rodzeństwo, bo go nie 

chciała? Jak sprawić, aby nie zaczęły sobie zadawać pytań o to, dlaczego przeżyłem/am właśnie ja, a nie 

moje rodzeństwo? 

Syndrom poaborcyjny dotyka także, o czym w ogóle się nie mówi, również te dzieci, którym pozwolono 

przyjść na świat. I nie jest to jedynie syndrom ocaleńca. 

W tym kontekście widać wyraźnie, że żaden dramat związany z bezdzietnością nie usprawiedliwia decyzji o 

poddaniu się procedurze in vitro. Nie usprawiedliwia przedmiotowego potraktowania dziecka, czy dzieci 

determinowanego widzimisię rodzica czy rodziców. Każde dziecko – przypomina to też katechizm Kościoła 

katolickiego - domaga się zrodzenia z tej miłości, a nie w jakiś inny sposób, ponieważ „nie jest ono czymś 

należnym, ale jest darem”.: https://opoka.org.pl/biblioteka/Z/ZR/mrodzina201605_aborcja_ojciec.html 

 

 

https://opoka.org.pl/biblioteka/Z/ZR/mrodzina201605_aborcja_ojciec.html


 Ojcostwo, czyli o tym, jak być dobrym ojcem 
W XXI wieku nie jest to taka prosta sprawa. Ojcowie są niedoceniani, negowani, a 
ojcostwo to raczej pogoń za nieosiągalnym ideałem. Czy z pewnością tak to 
wygląda? Jak być dobrym ojcem? Przeczytajcie! 

 
 
Bycie ojcem nie jest trudne. Wymaga jedynie by chcieć, być i się … wyluzować. 

Pracując z rodzicami widzę, że ojcowie najbardziej boją się o to, że okażą się niekompetentni. 
Zarazem najwięcej koszmarnych sytuacji w relacji z dzieckiem wydarza im się wtedy, kiedy 

zamiast skoncentrować się na nim starają się zachować swój autorytet. 

Pisałem w poprzednim artykule, że ojcowie wcale nie mają łatwej sytuacji, bo podręczników 
ojcostwa wiele nie ma – to, co ma do zrobienia w XXI wieku jest czymś zupełnie nowym. Bycie tak 

blisko dziecka nie jest normalne w historii mężczyzn. 

Ojcostwo w XXI wieku 

Dlatego mężczyzna bardzo chce się sprawdzić, chce pokazać, że daje radę, że kontroluje sytuację. 
Jeśli pogodzi się z tym, że kontrolowanie drugiego człowieka mija się z celem – to będzie mu 
łatwiej. Gorzej, jak się z tym nie pogodzi. Dopiero pogodzenie się ze spontanicznością i częściową 
nieprzewidywalnością dziecka może dać rodzicowi … poczucie kontroli i zrozumienia sytuacji.   Nie 

ma wiele gorszych rzeczy niż ojciec „walczący o swój autorytet”. To dlatego, że nie ma wielu 
potężniejszych mocy od dziecka walczącego o samokontrolę nad sobą. Dlatego człowiek, który 
postanawia rozkazywać dziecku zderzy się ze ścianą. Czasem przebije nawet siłą ten mur, ale że 

głowa zaboli – to pewne. 



 Jak być dobrym ojcem? 

Pierwszym krokiem do udanego ojcostwa (i oszczędzenia swoich emocji) jest pogodzenie się z 
tym, że nie chodzi tutaj o kontrolowanie świata i własny autorytet nie znoszący sprzeciwu małego 
człowieka. Chodzi o to, żeby dziecko miało przestrzeń do rozwoju. Żeby mogło też patrzeć na 
swojego ojca i czerpać z niego to, co najlepsze. Ale w tym czasie musi się nauczyć też 
samodzielności, mówienia „nie”, nie zgadzania się, złości. To wszystko przetestuje na ojcu. Jeśli 
mężczyzna potraktuje to jak próbę sił lub porażkę – to będzie to koszmar. Jak zobaczy w tym 
naturalną drogę dziecka – będzie mu dużo łatwiej. 

Ojciec jeśli chce pomyślnie przejść przez ojcostwo musi być i słuchać. To niewiele … pozornie. 

Czemu dziecko potrzebuje ojca, taty, tatusia? 

Obecności ojca teraz brakuje mocno, ponieważ dziecko szczególnie po trzecim roku życia bardzo 
mocno potrzebuje wzorca obu płci, ale i wcześniej ten ojciec jest potrzebny jako element rodziny, 
budując więź z dzieckiem, ucząc się go, poznając. Wspierając też drugą osobę w rodzicielstwie 

(tak jak i on na wsparcie zasługuje i go potrzebuje, tylko niech się do tego przyzna!). 

No właśnie, bo matka też może być dla ojca cenną pomocą w rozumieniu dzieci. Przechodzi z nimi 
ciążę, poród, karmi je – jej wejście w relacje jest naturalną drogą. Zdarza się często, że znacznie 
lepiej rozumie i ojciec może od niej czerpać. Tymczasem nie brakuje mi historii matek o mężach, 
którzy reagują agresywnie na próby doradzania czy dzielenia się wiedzą, bo uważają, że sami 
potrafią lepiej. Podobnie i warsztaty dla rodziców – choć mężczyźni raczej posiadają mniejsze 
kompetencje (fakt) – to nie chcą ich powiększać. Ten koszmarny upór pod tytułem: „nie 
potrzebuję pomocy”. Trudno im jest się pogodzić, a przecież kobieta przy wpychaniu 60 kg szafy 
na piętro nie ukryje, że mięśnie mężczyzny są tutaj bardziej przydatne. Nie jest niczym złym, że 
mężczyzna na tym przełomie czasów, kiedy ma stać się wrażliwy, na razie tego nie potrafi. A 
jednak nie, „JA SAM”. Trochę jak dwulatek :) 

Jakie masz zadania, drogi tato? 

Ojcostwo to być, obserwować. Słuchać co dziecko ma do powiedzenia i uczyć się go. Nie wiedzieć, 
a dowiadywać się. Kiedy dziecko podrośnie i potrzebuje czegoś więcej niż aktywnej obecności – 
ojciec jest już gotowy. Zna je nieźle, a ono zaczyna się komunikować. Może je wprowadzać 
zgodnie z zasadami rozwoju dziecka w zewnętrzny świat. Co więcej, zacznie coraz więcej znaczyć 
w hierarchii wartości dziecka, które wcześniej zwykle faworyzuje matkę.  
Teraz dziecko jasno i klarownie mu da znać, że dał radę – ta rzecz, o którą niektórzy ojcowie 
walczą skazując się na porażkę – potrafi dziać się sama. Dziecko bardzo dobitnie w wieku 
przedszkolnym doceni więź i obecność – zacznie naśladować ojca i uczyć się ról społecznych 
biorąc go za wzór. Bez walki, bez przymuszania, bez posłuszeństwa. Bo ojciec ma autorytet przede 
wszystkim wtedy, kiedy jest. Dla chłopaka jest wzorem zachowań. Dla dziewczyny, zwłaszcza 
dorastającej – niezwykłym przykładem idealnego mężczyzny, który ma znaczącą rolę w 
kształtowaniu się jej kobiecości. 
Ojcostwo nie musi być znaczone walką i ciężkimi umiejętnościami. To spokojna obecność, 
wzajemne wspieranie się obydwojga rodziców. To korzystanie wspólne ze swoich umiejętności 
(często na przykład z ojcowskiego opanowania, tudzież pewności, że wszystko będzie w 
porządku), tak by dziecko miało możliwie optymalną i spokojną drogę rozwoju.  
Nie musisz być drugą matką, nie musisz być kobietą, nie musisz być super-ojcem. Musisz … być. 
https://www.tatento.pl/a/280/ojcostwo-czyli-o-tym-jak-byc-dobrym-ojcem    

Czytaj też: https://www.tatento.pl/a/281/rola-ojca-w-xxi-wieku   .   https://parafia-rabka.swmm.eu/Czlowiek.pdf                                                   

.   https://www.tatento.pl/a/282/jak-byc-dobrym-rodzicem-czyli-o-doskonaleniu-siebie  .   https://www.tatento.pl/a/844/10-wskazowek-jak-byc-lepszym-ojcem 

.   https://www.tatento.pl/a/965/chcesz-byc-tata-uwazaj-na-to-co-jesz  .   https://www.tatento.pl/a/1398/halo-tato-konrad-kruczkowski-recenzja-ksiazki 
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Dzień Ojca w Polsce jest obchodzony 23 czerwca.  
 

Za wszystko Ci, Tato, dziękuję, 
niezmiennie Cię dopinguję! 
Dzisiaj Ci składam życzenia 
najskrytszych marzeń spełnienia. 
Ze swoich dzieci miej wielką pociechę, 
przez życie idź ciągle z ogromnym uśmiechem! 
Wszystkiego najlepszego Tato! 
*** 
W dniu dzisiejszym drogi Tatku, 
odpłyń gdzieś na marzeń statku. 
Będę spełniać twe życzenia, 

dzień dzisiejszy wszystko zmienia. 
Obchodzimy święto Twoje, 
więc pozostaw trudy, znoje! 
*** 
Tak bardzo Cię kocham... 
Dziękuję Ci za Twój uśmiech, 
który ogrzewa mnie w różnych 
chwilach życia, a najbardziej 
dziękuję Ci za to, że jesteś. 
*** 
Dużo życzyć chciałbym cały, 
Ale jestem bardzo mały, 
Dam buziaka szczerze za to, 
zamiast życzeń przyjmij go Tato. 
*** 
Kochany Tatusiu ja dziś życzenia chcę ci złożyć, 
mały bukiecik podarować 
i miłość w mym sercu do Ciebie zachować. 
I życzę Ci dużo wspaniałej radości, 
byś żył dziś i zawsze w dobrej miłości. 
Właśnie w tej chwili cieszę się z tego, 
że życzyć Ci mogę wszystkiego dobrego. 
*** 
Drogi Tatusiu - najlepszy na świecie, 
który mnie kochasz w zimie i w lecie, 
jesienią, wiosną, w niezmiennej trosce, 
w szczęśliwym domu - jak w raju rosnę 
za Twoją dobroć dzisiaj dziękuję, 
zdrowia, łask Bożych, szczęścia winszuję. 
Bezpiecznej jazdy, spełnienia marzeń, 
pięknych urlopów i na zawsze razem! 
*** 
Tata jest moim superbohaterem, 
na życia morzu - stabilnym sterem. 
Weź mnie na ręce kochany Tato, 
Z Tobą zawsze jest fajnie, jak w lato! 

https://www.o2.pl/informacje/dzien-ojca-2022-po-tym-wierszyku-tata-bedzie-w-siodmym-niebie-6782592706210720a 

 

https://pch24.pl/dlaczego-wiesniaki-z-poludnia-usa-sa-nadzieja-cywilizacji-bo-maja-ojcow/ 

 
https://www.google.com/imgres?imgurl=https%3A%2F%2Fubierzswojesciany.pl%2F1454-large_default%2Fojca-nie-mozna-sobie-wybierac-plakat-dla-

http://glos-ojca.pl/ 
 

 

https://pl.aleteia.org/2022/06/23/tu-
czuc-obecnosc-jezusa-warsztaty-sw-
jozefa-i-wspolnota-dla-ojcow-ktora-
powstala-w-garazu/ 
 

 

https://www.onet.pl/styl-zycia/kobietaxl/matka-
porzucila-mikolaja-
wychowuja-go-dziadkowie-

balam-sie-go-pokochac/jh6x8gj,30bc1058 

https://drukowanka.pl/ 
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(Fot. melbia/sxc) 

 

Dzień Ojca odwołany! Rodzinne święto 
mogłoby urazić pary lesbijskie wychowujące 
dzieci   https://pch24.pl/dzien-ojca-odwolany-rodzinne-swieto-mogloby-urazic-pary-lesbijskie-wychowujace-dzieci/    

 

(Pixabay:Oberholster Venita) 

 

Francja: dzień Matki i Dzień Ojca „wykluczają 
rodziców homoseksualnych”. Postępowcy mają 

„rozwiązanie”  https://pch24.pl/francja-dzien-matki-i-dzien-ojca-wykluczaja-rodzicow-homoseksualnych-postepowcy-maja-rozwiazanie/ 

 

https://pch24.pl/dzien-ojca-odwolany-rodzinne-swieto-mogloby-urazic-pary-lesbijskie-wychowujace-dzieci/
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fot. Shutterstock.com  

Dzień Ojca w Polsce i na świecie. Kiedy 
złożyć życzenia na Dzień Taty? 

Dzień Ojca zapoczątkowany został w Stanach Zjednoczonych. Pierwsze obchody tego święta datuje się na 
19 czerwca 1910 roku. Na pomysł wpadła Sonora Smart Dodd, córka weterana wojny secesyjnej Williama 
Smarta. Mieszkanka Spokane w stanie Waszyngton, mając na uwadze ustanowiony trzy lata wcześniej 
Dzień Matki, postanowiła w podobny sposób obchodzić Dzień Ojca. Pragnęła docenić poświęcenie 
mężczyzny, który po śmierci żony samotnie wychowywał ją oraz pięcioro młodszego rodzeństwa. Oficjalnie 
święto ustanowił dopiero prezydent Nixon w 1972 roku. 

Dzień Ojca 2022 - kiedy wypada w Polsce? 

Dzień Ojca w Polsce świętujemy zawsze 23 czerwca. Choć święto będące wyrazem szacunku i wdzięczności 
dla ojców jest popularne w naszym kraju, to ma krótszą tradycję niż Dzień Matki. W Polsce Dzień Ojca 
obchodzimy od 1965 roku, natomiast oficjalnie data została zapisana w kalendarzu ponad 40 lat wcześniej. 

Dzień Ojca - kiedy składa się życzenia na świecie? 

Dzień Taty nie jest obchodzony na świecie tego samego dnia. Na Litwie Dzień Ojca świętuje się w pierwszą 
niedzielę czerwca, w drugą niedzielę czerwca życzenia ojcom składają Austriacy. Z kolei w Ukrainie, 
Wielkiej Brytanii, Turcji, Holandii i Francji - święto przypada w trzecią niedzielę czerwca. 

W Niemczech Dzień Ojca świętowany jest w Dzień Wniebowstąpienia Pańskiego (39. dzień po Niedzieli 
Wielkanocnej). Z czasem święto zmieniło się w Dzień Mężczyzn. 

W Skandynawii Dzień Ojca obchodzą w drugą niedzielę listopada, a w Danii świętuje się go 5 czerwca. 
https://rozrywka.radiozet.pl/Co-gdzie-kiedy-jak/Dzien-Ojca-2021-ZYCZENIA-najpiekniejsze-wierszyki-i-powazne-zyczenia-od-corki-i-syna-dla-taty 

 

https://rozrywka.radiozet.pl/tags/kategoria/swieto/dzien-ojca
https://rozrywka.radiozet.pl/tags/kategoria/swieto/dzien-matki
https://rozrywka.radiozet.pl/Co-gdzie-kiedy-jak/Dzien-Ojca-2021-ZYCZENIA-najpiekniejsze-wierszyki-i-powazne-zyczenia-od-corki-i-syna-dla-taty


Depresja u mężczyzn:  https://www.msn.com/pl-pl/zdrowie/nasze-zdrowie/depresja-u-m%c4%99%c5%bcczyzn-bywa-lekcewa%c5%bcona-

jakie-s%c4%85-jej-objawy-i-jak-j%c4%85-rozpozna%c4%87/ar-BB1cBJBc?li=BBr5RWL&ocid=iehp     Objawy depresji u mężczyzn różnią się od 
oznak zaburzeń nastroju u kobiet. Mężczyzna tłumi emocje i rzadziej przyznaje się do tego, że coś go trapi. 
Sprawdź, jak rozpoznać pierwsze oznaki męskiej depresji i jak ją leczyć. Depresja u mężczyzn (a także u 
kobiet) to poważne schorzenie. Niestety często jej objawy bywają lekceważone. Męska depresja często jest 
trudniejsza do rozpoznania niż jej kobiecy odpowiednik. Panowie rzadziej przyznają się do choroby. Mogą 
się wstydzić tego, że brak im motywacji i energii do działania. Im wcześniej zdiagnozuje się depresję, tym 
lepiej, ponieważ można wdrożyć skuteczne leczenie. Zobacz, jakie są pierwsze oznaki depresji i sprawdź, w 
jaki sposób zacząć ją leczyć. Zobacz także: Depresja u młodzieży. Poznajmy dwa typy osobowości Często wypowiadasz te słowa? To mogą 

być pierwsze symptomy depresji  

Depresja u mężczyzn – pierwsze oznaki. Jak rozpoznać depresję u mężczyzny? Diagnoza męskiej depresji to trudne zadanie. 
Mężczyźni rzadziej skarżą się na gorszy nastrój. Nie chcą się przyznać do słabości w obawie, że zostaną uznani za niemęskich. 
Panowie rzadziej sięgają też po pomoc. Trudno im przyznać się przed sobą, a co dopiero przed lekarzem, że są chorzy. Objawy 
depresji u mężczyzn są nieco inne niż w przypadku kobiet. Warto je poznać, żeby móc porozmawiać z partnerem czy mężem o 
tym, co go trapi i umówić go do specjalisty. Pierwsze objawy depresji u mężczyzn to często: 

 zmęczenie, 
 wybuchy agresji, 
 smutek, 
 tłumienie emocji, 
 problemy ze snem, 
 objadanie się, 
 ból głowy, 
 ból mięśni. 

Zobacz także: 9 najczęstszych objawów depresji u dzieci. Psychologowie przestrzegają 

Objawy depresji u mężczyzn – jak wygląda męska depresja? Czym objawia się depresja u mężczyzn? 
Panowie rzadko rozmawiają o uczuciach, nie potrafią się nimi dzielić. Przyzwyczajeni są tłumić emocje. 
Bardzo trudno przyznać im się do własnych problemów i sięgnąć po pomoc. Dlatego nie powiedzą wprost, 
że coś ich trapi. Mężczyzna z depresją ma problem z zasypianiem lub spać zbyt długo. Na ogół towarzyski – 
może unikać kontaktów i spotkań poza domem. Często gołym okiem da się zauważyć jego obniżony nastrój 
i drażliwość. O objawach depresji u mężczyzn może świadczyć także nadużywanie alkoholu czy narkotyków. 
Chory próbuje w ten sposób poradzić sobie z gorszym nastrojem, a w efekcie tylko go potęguje. Inną 
oznaką męskiej depresji jest uzależnienie od internetu czy cyberseksu. Objawy depresji u mężczyzn to: 

 problemy z pamięcią, 
 napięcie, 
 niepokój, 
 brak apetytu, 
 niemożność odczuwania przyjemności, 
 niechęć do podejmowania aktywności seksualnej, 
 uzależnienia, 
 niezdecydowanie, 
 myśli samobójcze. 

Oznaki depresji u mężczyzn mogą przyjmować również postać chorób somatycznych. Długotrwałe 
tłumienie emocji może skutkować chorobami układu sercowo-naczyniowego, pokarmowego, 
dolegliwościami bólowymi czy brakiem odporności. Zobacz także: Samobójstwo: jak się zachować, gdy bliska osoba chce 

popełnić samobójstwo? 

Przyczyny depresji u mężczyzn. Co powoduje męską depresję? Bardzo często przyczyną depresji u 
mężczyzn są niepowodzenia w sferze zawodowej. W grę wchodzi: 

 zmęczenie i przeciążenie pracą, 
 brak możliwości wzięcia urlopu, 
 nagła utrata pracy, 
 degradacja na niższe stanowisko, 
 brak awansu, 
 wypalenie zawodowe. 

Ks. Piotr Pawlukiewicz: Nie daj się depresji, czyli jak wyprzedzić 

smutek?.: https://youtu.be/E62XqWXBQJw                                                                                                                         

Depresja w życiu: https://youtu.be/NjrCJAdyAi8 

 

 

 

 

 

Kazanie o. Krzysztofa Pałysa OP: 

https://youtu.be/5ziqlXltv0U 

 

 

Depresja,przyczyny depresji.Grzech. Kazanie ks. 

Marian Rajchel:  https://youtu.be/GW6LWJDKAuY 
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Innym powodem depresji u mężczyzn są nierozwiązane konflikty w związku małżeńskim lub partnerskim, 
rozstanie, ciężka choroba, śmierć bliskiej osoby czy kryzys wieku średniego. Mężczyźni próbują walczyć z 
depresją, sięgając po alkohol, narkotyki, środki uspokajające lub nasenne, gry komputerowe czy hazard – 
wszystko to, co choć na chwilę wyciągnie ich z "dołka". Niestety, podjęte próby nie skutkują, ponieważ 
depresja to choroba i należy ją odpowiednio leczyć. Zobacz także: Wypadanie włosów u mężczyzn - jaka jest tego przyczyna? 

Jak leczyć depresję u mężczyzn? Depresja u mężczyzn jak każda inna choroba wymaga leczenia. Chory 
powinien zaakceptować fakt, że ma problem i sięgnąć po pomoc lekarza lub terapeuty. Najpierw warto 
wybrać się do psychoterapeuty, który pomoże za pomocą rozmowy odkryć, co kryje się za przykrymi 
objawami męskiej depresji. Czasem taka metoda nie wystarczy i w leczeniu depresji trzeba zastosować leki. 
Psychiatra zazwyczaj przepisuje tzw. antydepresanty, leki psychotropowe, dostępne tylko na receptę. W 
leczeniu depresji bardzo ważna jest pomoc bliskich, dlatego warto rozmawiać z partnerem, zasugerować 
mu odwiedzenie odpowiedniego specjalisty, a podczas terapii okazać wsparcie. Uwaga! Powyższa porada 
nie może zastąpić wizyty u specjalisty. Pamiętaj, że w przypadku jakichkolwiek problemów ze zdrowiem 
należy skonsultować się z lekarzem. Zobacz także: Uważność i medytacja mogą pogłębić depresję i niepokój Antydepresanty, alkohol, 

L4. Tak Polacy „radzą” sobie z pandemią 

 

Czym się różni psychoza od nerwicy? Objawy i leczenie zaburzeń psychotycznych?  Psychoza to 
zaburzenie psychiczne charakteryzujące się utratą kontaktu z rzeczywistością. Chory na nerwicę boi się, ale 
pozostaje krytyczny wobec swoich objawów. Osoba z psychozą nie odróżnia tego co realne od wytworów 
jej wyobraźni. Zobacz, jakie są rodzaje psychoz i jak wygląda ich leczenie. Psychoza to zaburzenie 
psychiczne, w którym upośledzony jest odbiór rzeczywistości. Osoba z psychozą nie potrafi odróżnić 
rzeczywistości od fikcji. Ma urojenia i halucynacje. Wierzy w rzeczy, które inni postrzegają jako dziwne i 
nierealne. Chory z zaburzeniami psychotycznymi stanowi zagrożenie dla samego siebie oraz swoich bliskich 
i może popełnić samobójstwo, dlatego ważne jest szybkie wdrożenie leczenia. Najczęściej diagnozowaną 
formą psychozy jest schizofrenia. Na psychozę zapadają najczęściej osoby młode. Płeć nie ma znaczenia. 
Psychoza dotyka mężczyzn między 15. a 30. rokiem życia i kobiet między 15. a 35. rokiem życia. Szacuje się, 
że od 4 do 5 proc. młodych ludzi w którymś momencie życia przechodzi epizod psychotyczny. Większość z 
nich jest całkowicie uleczana. Zobacz także: Osobowość histrioniczna jest uzależniona od bycia w centrum uwagi. Czym jeszcze objawia się 

to zaburzenie? Osobowość paranoiczna – kiedy cały świat jest przeciwko tobie! Co czuje paranoik?  Psychoza – objawy: Rozpoznanie 
psychozy nie jest rzeczą łatwą. Warto jednak zdać sobie sprawę z jej objawów. Jeżeli ktoś ma więcej niż 
jeden z tych symptomów, warto zaobserwować jego zachowanie i z nim porozmawiać, żeby ewentualnie 
udzielić takiemu człowiekowi pomocy. Najczęstsze objawy psychozy to: 

 halucynacje - chory słyszy głosy, widzi rzeczy, czuje dotyk oraz zapachy, które nie istnieją, 
 urojenia - osoba z psychozą może wierzyć w to, że jest śledzona lub wyobrażać sobie, że inni mogą 

czytać w jej myślach, 
 dziwne, ekscentryczne zachowanie, 
 napady lęku, 
 apatia, spowolnienie ruchowe lub pobudzenie, 
 problem z utrzymywaniem i nawiązywaniem bliskich kontaktów, 
 alienacja, izolowanie się, 
 wypowiadanie się w niezrozumiały sposób (krótko i zdawkowo - nieadekwatnie do sytuacji), 
 odcięcie emocji (poczucie pustki uczuciowej), 
 mimika i gestykulacja mogą być ograniczone lub nieadekwatne. 

Zobacz także: Samobójstwo: jak się zachować, gdy bliska osoba chce popełnić samobójstwo?  

Psychoza – rodzaje. Wyróżniamy następujące 
psychozy: 

 schizofrenia, 
 zaburzenia schizoafektywne, 
 psychozy reaktywne, 
 psychozy egzogenne, 
 psychoza maniakalno-depresyjna (choroba afektywna dwubiegunowa). 
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https://zdrowie.radiozet.pl/tags/kategoria/schizofrenia
https://zdrowie.radiozet.pl/Psychologia/Zaburzenia-osobowosci/Choroba-afektywna-dwubiegunowa-jak-ja-rozpoznac


Psychoza a nerwica. Psychoza i nerwica mogą mieć podobne objawy, przez co często są mylone. W 
rzeczywistości jednak znacznie się od siebie różnią i wymagają innych metod leczenia.  
Osoba chorująca na psychozę w przeciwieństwie do chorego na nerwicę nie wie, co jest realne, a co jest 
wytworem jej wyobraźni. Utrata kontaktu z rzeczywistością jest głównym kryterium odróżniającym 
zaburzenie psychotyczne od nerwicy. Neurotyk pozostaje krytyczny wobec swoich objawów, chory z 
psychozą uznaje swoje symptomy za prawdziwe. Zobacz także: Schizofrenia u partnera: niewielu jest w stanie to zaakceptować 

Psychoza – przyczyny: Dokładna przyczyna psychoz nie jest znana, ale specjaliści zwracają uwagę 
na zaburzenia neuroprzekaźników (dopaminy i serotoniny).Psychozy może powodować także nadużywanie 
alkoholu i substancji psychoaktywnych oraz choroby somatyczne (nerek, wątroby, tarczycy, mózgu). 
W przypadku schizofrenii lub zaburzeń schizotypowych najbardziej prawdopodobna wydaje się teoria o 
wpływie czynników genetycznych, psychologicznych oraz środowiskowych. Psychoza – leczenie: W 
przypadku psychoz obecnie dostępne leczenie jest bardzo skuteczne. Stosuje się leki przeciwpsychotyczne, 
które hamują powstawanie omamów i urojeń. Ważne jest, aby diagnozę postawić szybko. Wtedy możliwe 
jest całkowite wyleczenie psychozy. W leczeniu psychoz stosuje się także psychoterapię kognitywno-
behawioralną oraz różnego rodzaju grupy wsparcia. Uwaga! Powyższa porada nie może zastąpić wizyty u 
specjalisty. Pamiętaj, że w przypadku jakichkolwiek problemów ze zdrowiem należy skonsultować się z 
lekarzem. Zobacz także: 
Osobowość zależna nie potrafi być samodzielna. Jakie są przyczyny tego zaburzenia? Piroman zawsze podpala świadomie. Jakie są przyczyny piromanii?  
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Choroba Alzheimera jest nieuleczalna i prowadzi do śmierci. Są trzy etapy: 
I. chory gubi różne rzeczy, zapomina, gdzie je odłożył, nie pamięta, co robił przed 
chwilą, ale ze szczegółami opowiada o dzieciństwie, nie potrafi przyswoić sobie 
nowej wiedzy, nie wie, gdzie się znajduje, trwa zwykle od dwóch do pięciu lat.  
II. najdłuższy, trwa od dwóch do 12 lat, pamięć i możliwości poznawcze jeszcze się 
pogarszają. Chory przestaje czytać, nie pamięta imion najbliższych, nie ma ochoty 
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się ubierać czy myć, coraz mniej mówi. Dochodzi do tego podejrzliwość w stosunku 
do bliskich, czasami nawet agresja, chory ma omamy i urojenia, z powodu zaburzeń 
równowagi zdarzają się upadki.  
III. ostatni etap choroby (od roku do trzech lat) to niemożność wykonywania 
prostych   czynności, nierozumienie mowy, aż w końcu niezdolność do jedzenia 
i załatwiania się, brak jakiegokolwiek kojarzenia, kłopoty z połykaniem; chory nawet 
nie może się przewrócić na bok – nie rozumie, jak to zrobić. https://www.tygodnikprzeglad.pl/alzheimer-

nowy-lek-nowa-nadzieja/     
 

Neuro-Care lekarze specjalizujący się w leczeniu choroby Alzheimera zajmują się kompleksową diagnostyką i leczeniem zaburzeń 

pamięci i otępienia. Psycholog wraz z lekarzem neurologiem omawiają wyniki badań. Lekarz prowadzący przedstawia je pacjentowi, stawia 
diagnozę i omawia możliwości leczenia. Cerebrolizyna poprawia pamięć oraz koncentrację, a także redukuje zawroty głowy.: https://www.neuro-
care.pl/poradnie-i-centra/centrum-leczenia-choroby-alzheimera   Dojazd: 1 godz. 43 min (144 km). Siemianowice Śl., ul. Szpitalna 6. 
https://www.google.com/maps/dir/W%C5%82adys%C5%82awa+Orkana+8,+34-700+Rabka-Zdr%C3%B3j,+Polska/Neuro-
Care+Clinic,+Szpitalna+6,+41-
100+Siemianowice+%C5%9Al%C4%85skie/@49.957434,19.1803439,10z/am=t/data=!4m14!4m13!1m5!1m1!1s0x47160a9eb71779dd:0x39aa81d3
19302a01!2m2!1d19.9500919!2d49.6114692!1m5!1m1!1s0x4716ceb58bfb5687:0x6364a218c3f55119!2m2!1d19.030925!2d50.303919!3e0 
Metody leczenia choroby Alzheimera: https://www.neuro-care.pl/baza-wiedzy-i-opinie-pacjentow/metody-leczenia-choroby-alzheimera 

 

Centrum Dobrej Terapii Objawy neuropsychiatryczne i zaburzenia zachowania są leczone na wiele sposobów. Po pierwsze, 

jeśli jest to możliwe, technikami niefarmakologicznymi. Depresja i objawy depresji powinny być leczone selektywnymi inhibitorami zwrotnego 
wychwytu serotoniny (SSRI). Mają one również wpływ na niepokój, rozdrażnienie i inne niespecyficzne objawy, które mogą towarzyszyć depresji. 
Pobudzenie i zachowana agresywne mogą wymagać stosowania leków przeciwpsychotycznych. Ogólnie zalecane są „atypowe” leki 
antypsychotyczne w małych dawkach, z ostrożnym zwiększaniem. Postępowanie takie wymaga czasu potrzebnego do ujawnienia się działania tych 
leków. W leczeniu objawów takich jak lęk czy zaburzenia snu stosuje się także inne leki przeciwdepresyjne oraz leki nasenne. Z uwagi na podeszły 
wiek oraz obecność innych chorób oraz zażywanie innych leków, terapia za pomocą leków działających na ośrodkowy układ nerwowy powinna być 
prowadzona ostrożnie, przez doświadczonego specjalistę neurologa, psychiatrę lub geriatrę. ul. Miłkowskiego 7/U1 oraz 9/U3, Kraków.: 
https://www.centrumdobrejterapii.pl/kontakt/ 

 

Jedyne Zdrowie: ul. Żabiniec 66/2 Kraków (na przeciwko Biedronki), Jedyne w Polsce urządzenie biorezonansowe pozwalające w tak 

precyzyjny i szybki sposób zdiagnozować pacjenta. 

 
Leczenie: wyciąg z miłorzębu japońskiego, selegilina oraz winpocetyna. Naajważniejsze są trzy rzeczy: zdrowa dieta, ruch i ćwiczenie umysłu. 
Specjaliści polecają dietę śródziemnomorską, ok. 40 minut aktywności fizycznej na dobę (szybki spacer, jazda na rowerze, pływanie) 
oraz zapamiętywanie jak największej liczby informacji – warto ciągle czegoś się uczyć, dowiadywać albo chociaż rozwiązywać krzyżówki. 
Dieta: 
1. Należy ograniczyć do minimum spożycie nasyconych kwasów tłuszczowych i tłuszczów trans, a także cukrów prostych i słodyczy. 
2. Powinno się jeść mniej mięsa i nabiału, a znacznie więcej warzyw, owoców, kasz, pełnoziarnistego pieczywa. 
3. Dziennie powinno się spożywać 15 mg witaminy E, i to raczej w pożywieniu (jest w orzechach, nasionach, pełnym ziarnie, warzywach liściastych) 
niż w kapsułkach, a także ok. 2,4 mg witaminy B12. 
4. Z preparatów multiwitaminowych lepiej wybierać te, które nie zawierają żelaza ani miedzi. Należy skonsultować to z lekarzem. 
https://www.tygodnikprzeglad.pl/alzheimer-nowy-lek-nowa-nadzieja/  

 przypominaj seniorowi o szczotkowaniu zębów minimum dwa razy dziennie, rano i wieczorem, najlepiej o stałych porach, np. od razu po śniadaniu 
i po kolacji - osoby z otępieniem lubią systematyczność, 

 asystuj seniorowi przy myciu zębów, 

 pomagaj mu nałożyć pastę, 

 po każdym posiłku namawiaj go do płukania jamy ustnej wodą, 

 zwróć uwagę, aby z taką samą starannością jak przednie senior mył tylne zęby, 

 jeśli uda ci się namówić seniora na używanie szczoteczki elektrycznej – tym lepiej. Jest szansa, że umyje zęby dokładniej. Wybierz nakładkę z 
okrągłą główką, ponieważ ich kształt pozwala w pełni objąć całą powierzchnię zęba i łatwiej dociera do przestrzeni międzyzębowych, 

 pamiętaj, że szczoteczkę oraz końcówki szczoteczek elektrycznych należy wymieniać co 2-3 miesiące, a także po każdej infekcji gardła, 
przeziębieniu, grypie czy infekcji jamy ustnej, 

 znajdź dentystę przyjaźnie nastawionego do chorych z otępieniem i zadbaj o regularne, wizyty. 

 
 Niezwykle trudno ustalić przyczynę tej choroby. Jej poznanie utrudnia fakt, że chorują na nią tylko ludzie. Mniej więcej 0,5% przypadków 

jest uwarunkowanych genetycznie – to ci chorzy, u których występuje zbieżność genów E4-E4. Natomiast aż 99,5% stanowią tzw. 

przypadki sporadyczne, w których geny odgrywają pewną rolę, ale nie wiadomo jaką. Na alzheimera choruje 15-21 mln ludzi na świecie, 

w Polsce jest ok. 250-350 tys. chorych, w 2050 r. liczba osób z alzheimerem w naszym kraju ma przekroczyć 1 mln.   
 Do tej pory leczono tylko objawy choroby,ale nie likwidowano przyczyny. 

Dopiero teraz naukowcy odkryli, jak to zrobić. Jest więc światełko w tunelu. Mamy w końcu lek na alzheimera? Myślę o solanezumabie 

i gantenerumabie. W tej chwili jesteśmy w absolutnie przełomowym okresie, ponieważ mamy już próby przyczynowego leczenia choroby 

Alzheimera. Leki, które pani wymieniła, działają na zasadzie przeciwciała przeciwko beta-amyloidowi. Alzheimer i Demenc 
https://malwina-aisha.care/dom-to-uczucie-cykl-warsztatow-on-line/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRCF0fTeiCncF6mpqPBgeQ_CFCVinHqU-
X7Vz9BctmWKlJdz9XyV9lhoCrfcQAvD_BwE 
https://drsulik.pl/stymulacja-tms/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRNJ7q-
DdQCU6Lka08DtIUJXnXpwaiCCMD2z7QPKdMmjIdgpSkUhfpxoCU6AQAvD_BwE  

 

https://www.tygodnikprzeglad.pl/alzheimer-nowy-lek-nowa-nadzieja/
https://www.tygodnikprzeglad.pl/alzheimer-nowy-lek-nowa-nadzieja/
https://www.neuro-care.pl/poradnie-i-centra/centrum-leczenia-choroby-alzheimera
https://www.neuro-care.pl/poradnie-i-centra/centrum-leczenia-choroby-alzheimera
https://www.neuro-care.pl/baza-wiedzy-i-opinie-pacjentow/metody-leczenia-choroby-alzheimera
https://www.centrumdobrejterapii.pl/kontakt/
https://www.tygodnikprzeglad.pl/alzheimer-nowy-lek-nowa-nadzieja/
https://malwina-aisha.care/dom-to-uczucie-cykl-warsztatow-on-line/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRCF0fTeiCncF6mpqPBgeQ_CFCVinHqU-X7Vz9BctmWKlJdz9XyV9lhoCrfcQAvD_BwE
https://malwina-aisha.care/dom-to-uczucie-cykl-warsztatow-on-line/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRCF0fTeiCncF6mpqPBgeQ_CFCVinHqU-X7Vz9BctmWKlJdz9XyV9lhoCrfcQAvD_BwE
https://drsulik.pl/stymulacja-tms/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRNJ7q-DdQCU6Lka08DtIUJXnXpwaiCCMD2z7QPKdMmjIdgpSkUhfpxoCU6AQAvD_BwE
https://drsulik.pl/stymulacja-tms/?gclid=CjwKCAjwgZuDBhBTEiwAXNofRNJ7q-DdQCU6Lka08DtIUJXnXpwaiCCMD2z7QPKdMmjIdgpSkUhfpxoCU6AQAvD_BwE


https://pch24.pl/macierzynstwo-to-nie-ojcostwo-
dlaczego-nie-jest-to-dzisiaj-tak-oczywiste/ 
 

 
 

 

https://kosmosdladoroslych.pl/ale-temat/o-macierzynstwie-i-corectwie-wywiad-z-

socjolozka-elzbieta-korolczuk/ 
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https://youtu.be/LqfvUAN2nO4 
 

     
https://youtu.be/SVbIc2nyW_I  .   https://youtu.be/R01IkgSaZ2Y  .   https://youtu.be/eqjlaIKZSho 
 

   https://youtu.be/7r9J0xyJXLQ  .   https://youtu.be/QXkJaGfTqFY 
 

    
https://youtu.be/2g0bwm9DI94  .   https://youtu.be/uPQj7_Nm59Q   
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    https://youtu.be/d-6vjq0OhE0 

     https://youtu.be/ZajgB2jRrh8 

         https://youtu.be/ahRdNpdH-cE 

    https://youtu.be/uPQj7_Nm59Q 

      
https://youtu.be/UCVTwjaXCm4 

     https://youtu.be/asaykTZJO_A 

 Ojcostwo - 10 powodów, dla których warto być  tatą:  

Właśnie dowiedziałeś się, że będziesz ojcem i trochę cię to przeraża. Wyluzuj, ojcostwo niesie ze sobą nie tylko nowe 

obowiązki, ale także masę przyjemności. Bycie tatą nadaje sens życiu, wzbogaca i sprawia, że z niedojrzałego chłopca 

przemieniasz się w odpowiedzialnego mężczyznę.                                                                      

https://www.poradnikzdrowie.pl/psychologia/relacje/ojcostwo-10-powodow-dla-ktorych-warto-byc-tata-aa-MWqj-jehb-yS4z.html 

 

https://youtu.be/d-6vjq0OhE0
https://youtu.be/ZajgB2jRrh8
https://youtu.be/ahRdNpdH-cE
https://youtu.be/uPQj7_Nm59Q
https://youtu.be/UCVTwjaXCm4
https://youtu.be/asaykTZJO_A
https://www.poradnikzdrowie.pl/psychologia/relacje/ojcostwo-10-powodow-dla-ktorych-warto-byc-tata-aa-MWqj-jehb-yS4z.html


fot. YouTube.com  

Próba nadziei... Każda burza, każde trzęsienie ziemi, każdy zakręt dziejowy są dla człowieka 
próbą nadziei. Próbą szczególną są również upokorzenia, jakich człowiek doznaje od drugiego 
człowieka. Człowiekowi wydaje się wtedy, że jego Bóg śpi. Gdy Bóg zasypia, budzą się złowrogie 
moce i przemoce. Człowiek czuje, że jest skazany na nieistnienie. Ale czy chwile prób nadziei nie 
są także chwilami, w których odsłania się przed człowiekiem jakaś prawda? 

Przypomnijmy sobie na wstępie opowiadanie Ewangelii o burzy na morzu. Apostołowie wraz z 
Chrystusem wypłynęli na jezioro Genezaret. Zmęczony Chrystus zasnął na dnie łodzi. Nagle 
zerwała się burza. Wydawało się, że jeszcze chwila, a łódź zatonie i wszyscy zginą. Apostołowie 
budzą Chrystusa: 

„Ratuj, bo giniemy”. Przebudzony Chrystus mówi: „Czego się boicie, małej wiary ”. Następnie 
wyciąga rękę i prostym gestem uspokaja wzburzone żywioły. Apostołów ogarnia zdumienie: 
„Kimże jest ten, któremu wiatry i morza są posłuszne ”. Opowiadanie to mówi w skrótowej formie 
o drodze, jaką przechodzi człowiek od chwili utraty nadziei do chwili jej odzyskania w spotkaniu z 
Chrystusem. Dramat nadziei kończy się spotkaniem. Okazuje się, że aby móc spotkać człowieka, 
Boga – trzeba przejść przez próbę, która zawsze będzie jakąś próbą nadziei. 

Tischner: próba nadziei nadejdzie 

Próba nadziei... Każda burza, każde trzęsienie ziemi, każdy zakręt dziejowy są dla człowieka 
próbą nadziei. Próbą szczególną są również upokorzenia, jakich człowiek doznaje od drugiego 
człowieka. Człowiekowi wydaje się wtedy, że jego Bóg śpi. Gdy Bóg zasypia, budzą się złowrogie 
moce i przemoce. Człowiek czuje, że jest skazany na nieistnienie. Ale czy chwile prób nadziei nie 
są także chwilami, w których odsłania się przed człowiekiem jakaś prawda? Czy nie są to chwile 
objawienia  Nagle pryskają złudzenia i iluzje i odsłania się to, co naprawdę jest. Wtedy to 
przestrach miesza się ze zdumieniem. Człowieku, popatrz, jaka jest twoja łódź! Popatrz, na jakie 
morze wypłynąłeś! Popatrz na ludzi, których masz obok siebie! Cóż to są za ludzie  I może 
właśnie tak musi być, że gdyby nie próby nadziei, nie wiedzielibyśmy nic o tym, jaka jest prawda. 
Wciąż żylibyśmy w świecie złudzeń. 

Napisał kiedyś Norwid w czasach narodowej próby nadziei: „bo Naród jest to prosty człowiek. 
Czego się pługiem nie dogrzebie, nie domodli u krzyża i nie dopłacze w cichym łkaniu, to 
przetoczy się nad nim jak uczoność łacińska, jak protestantyzm lub doktryna encyklopedystów 
zeszłowiecznych”. To są głębokie słowa. Są pewne prawdy, które można wyczytać z książek, 
siedząc przy biurku. Ale są inne prawdy, do których można się jedynie pługiem dogrzebać, kilofem 
dokopać, pracą dorobić. I są prawdy, które się osiąga poprzez płacz: trzeba wylać niejedną łzę, by 
je móc zrozumieć. , 15Ks. Józef Tischner: Co zrobić, kiedy przychodzi próba nadziei? (deon.pl) :56

 

Miłość w 
czasach 
niepokoju  

Nieznane oblicze ks. Józefa 
Tischnera 

Filozof z Łopusznej o miłości mówił 
mało. Sam kiedyś wyznał: „Byłem 
analfabetą, jeśli chodzi o wiarę, 
analfabetą, jeśli chodzi o miłość, 
dawałem ludziom tylko nadzieję”. 
Okazuje się jednak, że to...                                                        
Miłość w czasach niepokoju | 
wydawnictwowam.pl 
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Nieznane słowa księdza Tischnera o miłości [ROZMOWA] 
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"Cierpiał wiele, ale oddawał Bogu swoje cierpienie". Tak 
wyglądały ostatnie msze ks. Tischnera 
DUCHOWOŚĆ  

 

 

 

 

 

 

 

 

"On uczył ludzi dorastać do wielkich 
rzeczy. Myślę, że to jest główna oś tej 
książki. Pokazanie, że człowiek 
stworzony jest do wspaniałomyślności i 
przekraczania samego siebie" - mówi 
Joanna Podsadecka, redaktorka książki 
z niepublikowanymi fragmentami 
tekstów ks. Tischnera. 

Głęboka wiara i wielkie pytania ks. Józefa Tischnera. 

Jak wierzyć w świecie, który żongluje iluzjami  Czy kierować się sumieniem, jeśli inni idą na 
kompromis  Dlaczego Bóg tak często milczy wobec naszego cierpienia  Ile w Jego oczach 
warte są nasze starania i nasza praca   

Powrót do refleksji księdza Józefa Tischnera budzi do myślenia, wzięcia odpowiedzialności 
za czyny i przyjęcia postawy zaufania. Filozof z Łopusznej przypomina o zapomnianych 
prawdach i odkurza niemodne słowa. Wciąż fascynuje.  

Wiara to droga do prawdziwej wolności. 

Skoro [Chrystus] mógł zmienić wodę w wino, mógł także odwrotnie, lecz tego nie uczynił. 
Skoro mógł uciszyć burzę, mógł ją także obudzić, lecz tego nie uczynił. Skoro mógł 
przywrócić wzrok, mógł także oślepić tych, którzy pluli Mu w twarz, lecz tego nie zrobił. Mógł 
odebrać mowę tym, którzy Go niesłusznie oskarżali, skoro głuchoniememu przywrócił mowę. 
Mógł doprowadzić do śmierci Piłata, Annasza, Kajfasza… I tego też nie zrobił. Cała Jego 
moc zewnętrzna była poddana jakiejś tajemniczej mocy wewnętrznej. 

 

Sam mówił o sobie, że jest analfabetą jeśli chodzi o wiarę, 

analfabetą jeśli chodzi o miłość, a dawał ludziom tylko nadzieję. 

No właśnie, wątek miłości przez lata był o wiele słabiej obecny w jego nauczaniu niż 
pozostałe. A okazało się, że w tych wykładach o miłości jest całkiem sporo. Nie wiem, na ile 
było to zaplanowane, a na ile spontaniczne, ale nagle Tischner zaczął jawić mi się jako „filozof 
miłości”. Nieznane słowa księdza Tischnera o miłości [ROZMOWA] (deon.pl) 
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https://pch24.pl/usa-katolicki-zakonnik-
skazany-za-protest-pod-klinika-planned-
parenthood/ 

 

https://www.rp.pl/swiat/art9842201-wielka-brytania-zakaz-protestow-przed-klinika-aborcyjna 
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Cytaty o mężczyznach: 

-  Ach, ci mężczyźni! Wasz zmysł spostrzegawczy i zdolność wyczuwania nastroju!… 
Autor: Tadeusz Dołęga-Mostowicz, Trzy serca, Łódź 1989, s. 271 
 

Dom zbudował, syna spłodził, 
Drzewo wkopał w ziemię żyzną, 
Oto dowód, że mężczyzna… 
Że mężczyzna jest mężczyzną. 

Autor: Artur Andrus, Wiersz o tym, że pod koniec XX wieku coś się stało z prawdziwymi mężczyznami 
 

Gdzie ci mężczyźni, prawdziwi tacy, 
mmm, orły, sokoły, herosy? 
Gdzie ci mężczyźni na miarę czasów, 
gdzie te chłopy? - Jeee!... 

Autor: Jan Pietrzak 
 

-   Kobieta inspiruje mężczyznę do wielkich czynów,                                                               
których spełnienie potem mu uniemożliwia. 
Autor: Aleksander Dumas (syn) 
 

-   Mężczyzna bez kobiety jest jak tama bez wody. 
Autor: Fiodor Gładkow 
 

-   Mężczyzna zakrywa swoje pochodzenie od małpy rozumem, kobieta strojem. 
Autor: Aleksander Świętochowski 
 

Mężczyźni, póki młodzi, chociaż w myślach zmienni, 
W uczuciach są od dziadów stalsi, bo sumienni. 
Długo serce młodzieńca proste i dziewicze 
Chowa wdzięczność za pierwsze miłości słodycze! 

Autor: Adam Mickiewicz, Pan Tadeusz 
 

Mimo tak wielkie płci naszej zalety, 
My rządzim światem, a nami kobiety. 

Autor: Ignacy Krasicki 
Źródło: Mała księga cytatów, red. Halina Lipiec, op. cit., s. 85. 
 

-  Musisz być albo młotem, albo kowadłem, powiedział Goethe, mając może na 
myśli nie co innego, jak tylko stosunek między mężczyzną i kobietą. (…) Na 
namiętności mężczyzny opiera się moc kobiety, której ona nigdy nie omieszka 
wykorzystać, jeżeli tylko mężczyzna nie ma się na baczności. Musi on być albo jej 
tyranem, albo niewolnikiem… jedno z dwojga. Wybór do niego należy. Jeśli się jej 
podda, oho! Wprzągł się w jarzmo i niebawem poczuje chłostę. 
Autor: Leopold von Sacher-Masoch, Wenus w futrze (1870) 
 

-   Najlepszym sposobem, aby zmusić mężczyznę do wykonania jakiejś pracy jest 
sugestia, że być może jest już za stary, aby to zrobić. 
Autorka: Anne Bancroft

 
 



 

      
 
https://youtu.be/BTjOQqQvN1Q   .     https://youtu.be/FLrW7CYV7kk 
 

 
 

 
 

        
https://youtu.be/1Q6umDMJQIs 
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https://youtu.be/-W9-3KL15mA 
 
 

 
 

         
 
https://youtu.be/PnOhJmNCXvU 
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https://youtu.be/kSTKvnmvkD8 
 

 
 

     
 
https://youtu.be/VmCIiqpivoU 
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https://youtu.be/QiQUeHGYzB8 
 

 
 

     
 
https://youtu.be/EQfdeE5qc9s 
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https://youtu.be/0n7ces8pUSU 
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https://youtu.be/291sutj35Mo  

              
https://youtu.be/7aNUTZDarbw 
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https://youtu.be/5Dc4s06OjXc 
 

 
 
 

                                
 
https://youtu.be/zPozspzBVW8 
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https://youtu.be/xcJFtn96HhU 
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https://youtu.be/8JJwCOjPMYU 
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„Fiducia supplicans”:                                                                                                                                 

https://pch24.pl/trzesienie-ziemi-episkopaty-odrzucaja-fiducia-supplicans-takiej-bitwy-w-kosciele-jeszcze-nie-bylo/ 

 

 
 

Błogosławieństwa dla par homoseksualnych w Kościele wywołały gigantyczną 
burzę. Decyzję Stolicy Apostolskiej odrzuciła duża grupa Episkopatów, zwłaszcza 
w Afryce. Krytyczni są również biskupi w Polsce. Konsekwencje tego ostrego sporu 
mogą być dla jedności Kościoła katastrofalne. Co ciekawe, dokładnie to samo 
dzieje się u anglikanów. Tzw. „Kościół Anglii” wprowadził błogosławienie par 
LGBT… dwa dni przed kardynałem Fernándezem. Wywołało to rozłam i oddzielenie 
się anglikanów z Afryki. Akcja wygląda na skoordynowaną próbę „wypchnięcia” 
chrześcijan szanujących prawo Boże i utworzenia jakiejś dekadenckiej 
„zachodniej” wersji chrześcijaństwa, opartej o akceptację grzechu sodomii. 
Anglikanie i Watykan wspólnie promują błogosławienie homozwiązków... 

 

Reakcja Konferencji Episkopatu Polski 
21 grudnia rzecznik KEP ks. Leszek Gęsiak SJ stwierdził, że Fiducia supplicans „nie 
zmienia nauczania Kościoła”. Akty seksualne poza małżeństwem są grzechem, 
wobec czego osoby, które znajdują się w związkach pozamałżeńskich „nie mogą 
otrzymywać błogosławieństwa”. Według „Oświadczenia” możliwe jest udzielenie 
błogosławieństwa wyłącznie pojedynczym osobom żyjącym w takich związkach – 
nigdy parom – ale tylko wówczas, gdy chcą się nawrócić... 
 

    Jeżeli będziemy bronić prawa Bożego i będziemy niezmiennie 
mówić promocji sodomii stanowcze „nie”, ocalimy katolicką 
wiarę. A o to przecież w ostateczności nam chodzi.

 
 

https://pch24.pl/trzesienie-ziemi-episkopaty-odrzucaja-fiducia-supplicans-takiej-bitwy-w-kosciele-jeszcze-nie-bylo/


 
 

 

             
 
                  https://youtu.be/YEW0dSfiaxQ 

https://youtu.be/YEW0dSfiaxQ


 
https://youtu.be/8-axh6xww3k 
 

https://youtu.be/CwsQcN-ZI5w 

 
Oglądaj też:  #wojownicymaryi  +   #kryzysmęskości #wojownicymaryi  +   https://www.youtube.com/channel/UCttI...                                                                                 
JAK NIE BYĆ ZOMBIE: https://www.facebook.com/jakniebyczom...                                                                                                                                                                                                          

Udostępnij ten film innym: https://youtu.be/CwsQcN-ZI5w                                                                                                                                                                                                                         

Porozmawiajmy o katolickich kołach wzajemnej adoracji: https://youtu.be/J-L_giZ8afY                                                      

Polecam "Synowie miewają ojców", pod tym linkiem: https://youtu.be/GXYrEFCboF0                                                                                              
Książkę "Charakter", którą zrecenzowałem tutaj: https://youtu.be/PqH_0_-DVd4                                                                                                                                 
Fanpejdża: #marzeczaureliuszem  +   Link:   https://www.facebook.com/jakniebyczombie/posts/288369369319227

 

https://youtu.be/8-axh6xww3k
https://youtu.be/CwsQcN-ZI5w
https://www.youtube.com/hashtag/wojownicymaryi
https://www.youtube.com/hashtag/kryzysm%C4%99sko%C5%9Bci
https://www.youtube.com/hashtag/wojownicymaryi
https://www.youtube.com/channel/UCttIWJekO4oEmiZ6NTubKWg
https://www.youtube.com/redirect?event=video_description&redir_token=QUFFLUhqbXpXc01GMWNkeWhoVkJmRVNiZWJNWUNxb242QXxBQ3Jtc0tuVzM5QkdRTnpBNWxPQXR6WTdFMU5PZ1I5bllDNXBRR1prWmRuYVdlLTVxRl8zSnRQQ3ZudlVVVDVhUDBRS05VVUxzY2RvenV3RUE5UEs0NG90b3Foc1RqU1ZjS185bEw3RFlkUmpoWlpCY2NPN0VpZw&q=https%3A%2F%2Fwww.facebook.com%2Fjakniebyczombie%E2%80%8B&v=CwsQcN-ZI5w
https://www.youtube.com/watch?v=CwsQcN-ZI5w&t=0s
https://www.youtube.com/watch?v=J-L_giZ8afY&t=0s
https://www.youtube.com/watch?v=GXYrEFCboF0
https://www.youtube.com/watch?v=PqH_0_-DVd4
https://www.youtube.com/hashtag/marzeczaureliuszem
https://www.youtube.com/redirect?event=comments&redir_token=QUFFLUhqa0FQVDhmYllBNjFEX0hzXzVGZUVSSEF4ZFFzQXxBQ3Jtc0trbU9uYUZTUmlqSEl3SDc4Z25ic0NJNlJEUTdWOUlfc29WRjktSVZZVHNKMUV3OFhNemlWMk1OV0RITWVFTlVKclBCMHdmbHpldjR1a3lnRlBUVHdSQmhRdlJ6UWx3bk5JMldoRG5Hb051WkRmanN4MA&q=https%3A%2F%2Fwww.facebook.com%2Fjakniebyczombie%2Fposts%2F288369369319227&stzid=UgzBNDM6GJYcT-k8_pN4AaABAg
https://www.youtube.com/redirect?event=comments&redir_token=QUFFLUhqa0FQVDhmYllBNjFEX0hzXzVGZUVSSEF4ZFFzQXxBQ3Jtc0trbU9uYUZTUmlqSEl3SDc4Z25ic0NJNlJEUTdWOUlfc29WRjktSVZZVHNKMUV3OFhNemlWMk1OV0RITWVFTlVKclBCMHdmbHpldjR1a3lnRlBUVHdSQmhRdlJ6UWx3bk5JMldoRG5Hb051WkRmanN4MA&q=https%3A%2F%2Fwww.facebook.com%2Fjakniebyczombie%2Fposts%2F288369369319227&stzid=UgzBNDM6GJYcT-k8_pN4AaABAg


https://www.onet.pl/styl-zycia/facet-xl/przyznajcie-ze-co-jak-co-ale-ziec-to-mi-sie-udal/pgepsz1,30bc1058 
 

 
 

Długo nie mógł przyzwyczaić się do swojego przyszłego zięcia. Nic mu w nim nie pasowało. Ani wykształcony, ani przystojny, ani 
bogaty. Przejrzał na oczy, kiedy zobaczył w nim czułego i troskliwego syna, który zmienia pampersa swojemu ojcu. 

Marta była od zawsze ukochaną i rozpieszczaną przez Adama córeczką. Jedynaczka. W jego oczach najpiękniejsza i 
najmądrzejsza na świecie. W szkole należała do najlepszych. Podobnie na studiach. Skończyła psychologię z wyróżnieniem. Kiedy 
zaczęła robić doktorat, Adam nie krył dumy ze swojej jedynaczki. Była nie tylko mądra, inteligentna, ale i śliczna — mówi ojciec 
Marty. — Kręcili się koło niej różni kandydaci na chłopaka, ale ona była bardzo wymagająca. Na tego jedynego wciąż czekała. I w 
końcu się doczekała. Borys, bo tak miał na imię, nie powalił Adama na kolana swoim wyglądem. 

— Niski, łysiejący, w moich oczach zupełnie nie pasował do Martuni — mówi Adam. — Nie to było jednak dla mnie najgorsze. Nie 
miał studiów. Był mechanikiem samochodowym. Dla mnie to było trudne do akceptacji. 

Pierwsze spotkanie z chłopakiem Marty nie było zbyt budujące. Borys wyczuł od razu, że ojciec Marty podchodzi do niego z dużą 
rezerwą. Wypytywał go o rodzinę, jego pracę, plany na przyszłość. 

— Chciałem wiedzieć, z kim moja córka się spotyka i znika na całe wieczory z domu — wyjaśnia Adam. — Poza tym, wybierali się 
razem na dwa tygodnie do Egiptu. Trochę się martwiłem, bo tam zginęła wtedy jakaś Polka i się nakręcałem. Zawsze się martwiłem 
o córkę na zapas. 

Marta od dłuższego czasu nie mieszkała już z rodzicami. Przeniosła się do mieszkania po babci. W  samym centrum. Borys u niej 
często nocował, powoli przygotowywała Adama do tego, żeby pogodził się z myślą, że nie jest już małą córeczką tatusia. 

Ania, żona Adama w kółko mu powtarzała, że to jest jej życie, jej wybory i że musi się z tym pogodzić. Miała też żal, że mąż jest 
obcesowy w stosunku do Borysa. 

— Fakt, uprzedziłem się do niego już na samym początku — przyznaje Adam. — Owszem, był miły, sympatyczny, ale całe życie 
wyobrażałem sobie, że moja córka wyjdzie za mąż — a o tym coraz częściej wspominała — za kogoś o większych aspiracjach. Nie 
mam nic przeciwko mechanikom samochodowym, ale Borys zupełnie mi nie pasował do Martusi. Żona z kolei bardzo go polubiła. 

Widać było gołym okiem, że młodzi się kochają. Nie krępowali się okazywać sobie czułości przy ludziach. Żona mi ciągle 
powtarzała, że najważniejsze, że się kochają. Marta wyglądał na naprawdę szczęśliwą. Ja jednak zupełnie nie mogłem się 
przekonać do Borysa. 

Adam nie chciał robić przykrości córce. Starał się być miłym dla Borysa — zwłaszcza w jej obecności. Córka jednak na tyle dobrze 
znała swojego ojca, że zdawała sobie sprawę, ile wysiłku go to kosztuje. 

— Kiedyś spytała mnie w kuchni, dlaczego go nie lubię — przyznaje Adam. — Zaprzeczyłem oczywiście, ale potem zacząłem 
chaotycznie się usprawiedliwiać i wyszło to wszystko fatalnie. Widziałem, że Marta chyba zaraz się rozpłacze. Powstrzymała się 
jednak. 

Między nimi nie było już jednak tak jak dawniej. Czuł, że córka ma do niego żal. 

https://www.onet.pl/styl-zycia/facet-xl/przyznajcie-ze-co-jak-co-ale-ziec-to-mi-sie-udal/pgepsz1,30bc1058


— Coraz rzadziej nas odwiedzali — mówi Adam. — Marta też już nie przychodziła tak często jak wcześniej. 

Zdążył jednak "przepytać" ją o szczegóły z życia jej chłopaka. Borys był w domu najmłodszy. Miał dwójkę rodzeństwa. 

Siostra mieszkała za granicą, a z bratem nie miał od lat żadnego kontaktu. 

Wyjechał z domu po śmierci mamy. Zmarła na raka. Borys o jej śmierci dowiedział się w dniu swojej ustnej matury z języka 
polskiego. Potem zachorował ojciec i wszystko było na głowie Borysa. Brat zaczął pić, potem ruszył gdzieś w Polskę i do dzisiaj nie 
daje znaku życia. Siostra z kolei była pielęgniarką. Kiedy nadarzyła się okazja, wyjechała do pracy do Norwegii. 

— Marta poznała Borysa właśnie w warsztacie, gdzie pracował — mówi Adam. — To był zupełny przypadek. Przepaliła jej się 
żarówka, a przejeżdżała obok tego zakładu. Borys przejął go po wujku. Większość napraw wykonywał sam. Jak było dużo pracy, 
dzwonił po swojego kolegę. Tego dnia, kiedy Marta po raz pierwszy spotkała Borysa, padał rzęsisty deszcz. Ujął ją tym, że widząc 
jej auto na podjeździe, podszedł do samochodu z parasolką, żeby nie zmokła. Wcześniej Marta zadzwoniła do niego na numer, 
który był na szyldzie, żeby się umówić na wymianę żarówki. 

To wszystko Marta opowiedziała rodzicom, kiedy były imieniny Adama. Borys też był zaproszony, ale akurat wtedy zmogła go 
grypa. Córka potwierdziła, że Borys miał całe życie pod górkę. Z rodzeństwem kiepsko się dogaduje, poza wujkiem nie ma bliższej 
rodziny. Jest za to bardzo związany z ojcem, którym się opiekuje. 

— Wiedziałem, że Marta jest w nim zakochana po uszy — przyznaje Adam. — Widać to było gołym okiem. 

Była po prostu szczęśliwa. Byłem ciekawy, czy i kiedy planują ślub. Uprzedziła moje pytanie. Stwierdziła, że jest im tak dobrze 
razem, że na najbliższe święta chcą się zaręczyć. Planują też skromny ślub. Tylko najbliżsi. Kilkanaście osób. W planach mieli też 
podróż poślubną. Do ukochanej przez nich Toskanii. 

Żona Adama miała w oczach łzy ze wzruszenia. Adam z kolei udawał — na szczęście udanie, żeby nie urazić córki — że się cieszy 
z ich planów. 

— Nie, nie cieszyłem się — przyznaje. — Nie widziałem jakoś Borysa w roli mojego zięcia. Wiem, że byłem niesprawiedliwy; nie 
znałem go na tyle dobrze, żeby w jakikolwiek sposób oceniać. Nie pasował mi jednak do córki. Już nawet przebolałem to jego 
wykształcenie — że nie ma studiów. Ale kiedy Marta zaczęła robić karierę naukową, to on w tym czasie — umorusany w smarach 
— zmieniał sprzęgło czy wymieniał olej w samochodzie. Starałem się to jakoś zaakceptować, ale z trudem mi to przychodziło. Dla 
mnie to były ich dwa różne światy. Wciąż widziałem w nim więcej wad niż zalet. Chociażby to, że palił dużo papierosów, co 
irytowało bardzo Martę, a poza tym, że ten jego warsztat nie miał raczej większych perspektyw. Kiedyś Marcie się wypsnęło, że był 
miesiąc, kiedy wyszedł ledwie na zero. Takie były koszty m.in. ogrzewania. 

Miesiąc temu Adam przyjechał do jego warsztatu. Żadna tam wielka naprawa. Swój samochód serwisował w autoryzowanym 
zakładzie. Jego trzyletnie, luksusowe volvo wyglądało wciąż jak z salonu. Pękła jednak ramka mocująca tablicę rejestracyjną. 

— Chciałem przy okazji zobaczyć, jak ten jego warsztat wygląda — mówi Adam. — Tak jak sobie wyobrażałem: nowego 
samochodu to bym tu nie zostawił. Widać, że lata świetności miał za sobą. Było jednak czysto i schludnie, to trzeba przyznać. 

Borys był zaskoczony wizytą przyszłego teścia. Kiedy kończył przyczepiać ramkę, zadzwonił telefon. W trakcie rozmowy nagle 
spoważniał, stwierdził, że zaraz będzie i rozłączył się. 

— Sorry, muszę jechać — rzucił krótko. — Tato zasłabł. Dzwoniła sąsiadka. 

Jego samochód tego dnia stał na kanale. Wymieniał w nim przegub. Już dawno miał to zrobić. Borys chciał zamówić taksówkę, ale 
Adam zaproponował, że go podwiezie. Ruszyli z piskiem opon. 

— Wiedziałem, że mieszka w starej kamienicy — mówi Adam. — Szybko dojechaliśmy na miejsce. Miałem zostać w samochodzie, 
ale pomyślałem, że może się na coś przydam. Po drodze Borys mi powiedział, że ojciec choruje na serce i cukrzycę, a poza tym 
ma problemy z chodzeniem. Zagląda do niego niemal codziennie, tak samo jak sąsiadka, której płaci za gotowanie i opiekę. 

Kiedy weszli do mieszkania, ojciec leżał w łóżku. Stała przy nim sąsiadka. Kiedy przyszła do niego, leżał na podłodze. Jakoś go 
ocuciła, pomogła się położyć. W domu było czyściutko, schludnie. Na stole mnóstwo leków. Adam zauważył jeszcze mnóstwo 
zdjęć na regale. Na jednym z nich Adam z ojcem. Stali na brzegu rzeki z wędkami. Sąsiadka zaraz wyszła, bo zostawiła obiad na 
kuchence. 

— Borys od razu zmierzył ojcu poziom cukru glokometrem — mówi Adam. — Widać, że ma w tym wprawę. Przykrył kołdrą, 
poprawił poduszkę i z czułością pogładził po dłoni. Potem odwrócił się do mnie. "Przepraszam, ale muszę tatusiowi zmienić 
pampersa" — powiedział przepraszającym tonem. Kątem oka widziałem, jak zużyty pampers ląduje po chwili w plastikowym worku. 
Z pewnością nie robił tego po raz pierwszy. Kiedy wychodziliśmy, widziałem, jak z czułością całuje ojca w policzek. "Cukier już ok, 
będę jak zwykle wieczorem". 

Adam odwiózł Borysa do warsztatu. Kiedy się żegnali, po raz pierwszy powiedział do niego "synu" i dodał, że musi się powoli do 
tego przyzwyczajać. 

— Długo jeszcze widziałem go we wstecznym lusterku, jak patrzył za mną — kończy Adam. — Co jak co, ale zięć to mi się udał.

 



14 października 2023 - Spotkanie Wojowników Maryi w Poznaniu 
pod hasłem "Ojciec walczący o rodzinę" 
 

Procesją różańcową ulicami Poznania rozpoczęło się Ogólnopolskie Otwarte Spotkanie Wojowników Maryi. 
Udział w spotkaniu zadeklarowało 10 tysięcy mężczyzn z Polski oraz tych pracujących w Niemczech, Belgii, 
Anglii, Austrii i Francji.  
 
"Ojciec walczący o rodzinę", to hasło spotkania w kościele pod wezwaniem Nawiedzenia Najświętszej Marii 
Panny na poznańskich Ratajach. 
 
"Zobaczyłem masę chłopa ze sztandarami, z wizerunkiem Maryi. W koszulkach z napisem "Wojwnicy 
Maryi", tutaj przyjechali"- mówi jeden z uczestników procesji i dodaje, że "był pod wielkim wrażeniem 
ludzi, którzy potrafią się zjednoczyć w swoim celu i pojawić w jednym miejscu". 
 
Każdy oskarża nas o jakieś walki, a my walczymy tylko ze swoimi słabościami i nałogami i o to, żeby nasze 
rodziny były szczęśliwe 
- deklaruje inny uczestnik. 
 
Jestem tu z moimi małymi synami i na to spotkanie patrzę jak na zasianie jakiegoś pomysłu na ich rozwój. 
Może za trzydzieści lat powiedzą z dumą, że byli tu z tatą 
-wyraził nadzieję jeden z ojców. 
 
W programie znalazł się m.in. wykład Jacka Pulikowskiego ze Studium Rodziny w ramach Wydziału Teologii 
Uniwersytetu Adama Mickiewicza w Poznaniu. 
Wojownicy Maryi spotykają się raz w miesiącu w różnych miastach Polski. 

 

 

   https://radiopoznan.fm/informacje/pozostale/spotkanie-rycerzy-maryi-w-poznaniu-ulicami-miasta-przeszla-procesja 

 

https://radiopoznan.fm/informacje/pozostale/spotkanie-rycerzy-maryi-w-poznaniu-ulicami-miasta-przeszla-procesja

